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ТАҒАЙЫНДАУ

БҮГІНГІ НӨМІРДЕ:

ЖЕТІМНІҢ КӨЗІ 
ЖАСТЫ ЕКЕН
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Бауыржан Момышұлы «Адам өміріндегі 
ең үлкен қуаныш – бала сүю» деген. 
Халық батырының айтқан көрінісі 
қазіргі қоғамда басқаша сипат алып 
барады. Бауыр еті баласын құшағына 
басудың орнына, «тірі жетім» ететіндер 
азаяр емес. Оның дәлелі – еліміздегі 
балалар үйіне түскен бала санының 
артуы.

ЖАСЫЛ ҚУАТТЫҢ 
ЖАҢА АРНАСЫ

8

Бүгінде әлем елдері қосымша энергия 
көздерін табу жолында жан салуда. 
Еліміз де бұл бағытта ауқымды жоба-
ларды қолға алған. Жамбылдық жас 
дарын Қанат Тәжіхан қалқымалы күн 
электр стансасымен дүниежүзін дүр 
сілкіндірмек.

Мемлекет басшысы Корея Республикасы Ұлттық Ассамблеясының Төрағасы 
У Вон Шикпен кездесті.

ҚАЗАҚ-КОРЕЙ БАЙЛАНЫСЫ 
НЫҒАЯ БЕРМЕК

Елде әскерге шақыру науқаны жүріп 
жатыр. Биылғы күзде мерзімді әскери 
борышын өтеуге бұрынғыдан 2 мыңдай 
көп – 20 мың азамат шақырылады. 
Алайда әскери міндетін өтеп жүргендер 
арасындағы өлім-жітім баласын армияға 
аттандыратын ата-ананы алаңдата бастады. 
Тіпті, мерзімді әскери міндет өтеуді түбе-
гейлі алып тастауды ұсынғандар да, 
әскерге шақыруды 18 емес, 20 жастан 
бастауды алға тартқандар да бар. 
Петициялар да жарияланып жатыр. 
Өйткені Қарулы күштерде темірдей 
тәртіптің сақталатынына сенетіндер қатары 
азайып кеткен тәрізді. Себебі неде?

(Жалғасы 4-бетте)

Қасым-Жомарт Тоқаев У Вон Шиктің Корея Рес пуб-
ли ка сы Ұлттық Ассамблеясының Т!рағасы ретінде Қа-
зақ станға жасаған алғашқы сапары елдеріміз ара сындағы 
тығыз қарым-қатынастардың дәлелі екенін айт ты.

Президент Қазақстанның Азиядағы негізгі серік-
тес терінің бірі Оңтүстік Кореямен арадағы санқырлы 
ынтымақтастық қарқынды дамып келе жатқанын 
ай рықша атап !тті.

Мемлекет басшысы тараптардың парламентаралық 
ықпалдастықты жандандыру жолындағы күш-жігеріне 
қол дау білдірді. Бұл – саяси, сауда-экономикалық 
жә не мәдени-гуманитарлық байланыстарды одан әрі 
ны ғайту ісінің маңызды тетігі.

4з кезегінде У Вон Шик қонақжайлық танытқаны 
үшін Қазақстан Президентіне алғыс айтып, қазақ-ко-
рей байланысын барлық бағыт бойынша тереңдетуге 
дайын екенін жеткізді.

Қасым-Жомарт Тоқаев пен У Вон Шик авток!лік 
құрас тыру, энергетика, !неркәсіп, білім және мәде-
ниет салаларында қазір жүзеге асырылып жатқан және 
алдағы уақытқа жоспарланған, бірлескен жобалар 
ж!нінде пікір алмасты.

5ңгімелесу барысында барлық деңгейдегі 
диалогті жал ғастырудың, сондай-ақ к!пжақты алаң-
дар аясын дағы кездесулердің маңызды екені ай тыл-
ды.

Есімін алты Алаш жатқа білетін, әлемдік деңгейде 
мойындалған дара тұлға, дарынды суретші Әбілхан 
Қастеевтің есімі ұлықталды. Жетісу облысының 
орталығы Талдықорған қаласындағы Көркемөнер 
галереясының алдына Қазақстанның Халық 
суретшісінің ескерткіші орнатылды. 

ҰЛЫ СУРЕТШІ 
ҰЛЫҚТАЛДЫ

8

Соңғы жылдары Сыр медицинасы 
қарқынды дамып келе жатыр деп ауыз 
толтырып айтқанымызбен, ауыл-аймақ 
елді мекендердегі білікті мамандардың 
тапшылығы сезіледі. Соның салда-
рынан дертіне шипа іздеген жандар 
дәрігер таппай, облыс орталығына, ірі 
қалаларға сенделіп баруға мәжбүр.

СЫР МЕДИЦИНАСЫ МАМАНҒА МҰҚТАЖ

Осындай қиындықтың құрсауында қалған алыс 
ауылдардағы ағайын сан мәрте дабыл қаққанымен, 
бұл мәселенің түйіні тарқатылар емес. Мемлекет 
тарапынан тиісті шаралар қолға алынса да, маман 
тапшылығын түбегейлі жою мүмкін болмай тұрған 
сыңайлы.

АРМИЯДАН 
АМАН ОРАЛ, БАЛАМ…АМАН ОРАЛ, БАЛАМ…

Мемлекет басшысының Жарлығымен Дастан Адайұлы 
Рыспеков Ұлытау облысының әкімі лауазымына 
тағайындалды.
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САЯСАТ

Мажарстан президенті Тамаш Шуйокпен  жүз-
десуде екі ел арасындағы достық пен ынтымақтастық 
мәселесі кеңінен талқыланды. Мәжіліс Т�рағасы 
Орталық Еуропадағы бауырлас халық – мажар еліне 
ерекше ықыласпен келіп отырғанын айтып, Қазақ-
стан Президенті Қасым-Жомарт Тоқаевтың 
жолдаған сәлемін жеткізді.

–  Мажарстанмен ынтымақтастықты дамыту – 
Қазақстанның сыртқы саясатындағы басым 
бағыттың бірі. Қазақстан мен Мажарстан арасында 
дипломатиялық қарым-қатынас орнағаннан бері 
ынтымақтастығымыз – стратегиялық серіктестік 
деңгейіне жетті. Биыл сол стратегиялық әріптес-
тігімізге 10 жыл толып отыр. +рине, бұл – к�шбас-
шыларымыздың ерен еңбегінің жемісі, – деді 
Мәжіліс Спикері. 

Кездесу барысында сауда-экономикалық, мә-
дени-гуманитарлық ынтымақтастық мәселелеріне 
ерекше назар аударылды.

Мәжіліс Т�рағасы Мемлекет басшысы Қасым-
Жомарт Тоқаевтың бастамасымен соңғы жылдары 
Қазақстанда жүргізіліп жатқан ауқымды реформалар 
туралы айтып берді. Соның ішінде 6 қазанда �ткен 
жалпыұлттық референдумға тоқталды. 

– Елімізде жаңа саяси мәдениет қалыптасуда. 
Оның �зегі – барлық маңызды шешімдер қоғаммен 
бірге талқыланады. Қасым-Жомарт Тоқаев 
президенттік қызметінің алғашқы күндерінен-ақ 
осы істі қолға алды. Күні кеше елімізде атом электр 
стансасын салу мәселесі бойынша жалпыұлттық 
референдум �тті. Ел болашағына тікелей қатысты 
болған соң, бұл мәселе ж�нінде шешім қабылдауды 
Мемлекет басшысы халықтың �з еркіне берді. 
6 қазанда Қазақстан халқының басым к�пшілігі 
Президенттің бұл бастамасын қолдады. Біз атом 
�неркәсібі саласында Мажарстанның тәжірибесі 
мол екенін білеміз.  Осы салада бірлесіп кадр 
даярлау қолға алынып жатыр. Бұл жұмысты күшей-
туге дайынбыз, – деді Мәжіліс Спикері.

Сонан соң Ерлан Қошанов Мажарстан Мем-
лекеттік Жиналысының т�рағасы Ласло Кёвермен 
кездесіп,  парламентаралық қарым-қатынастың 
қазіргі жай-күйі мен келешегін жан-жақты тал-
қылады.

– Біз үшін Мажарстан – сенімді дос, бауырлас 
мемлекет және стратегиялық серіктес. Сондықтан 

парламентаралық ынтымақтастықты одан әрі ны-
ғайтуға мүдделіміз. Сіздерде де дәл осындай ықылас 
бар екенін білеміз. Заң шығарушы органдарымызда 
парламентаралық достық топтары қарқынды жұмыс 
істеп келеді. Біз халықаралық ұйымдар аясындағы 
к�пжақты форматта да тығыз байланыстамыз. Осы 
ықпалдастықты одан әрі арттыруға шақырамын, 
– деді Мәжіліс Т�рағасы. 

Сондай-ақ делегация басшысы мажар әріптес-
теріне Мәжілістің қазіргі заң шығару қызметі жайлы 
да ақпарат берді.

Кездесу соңында екі ел Парламент басшылары 
Қазақстан Республикасы Парламенті Мәжілісі мен 
Мажарстанның Мемлекеттік Жиналысы арасын-
дағы ынтымақтастық туралы келісімге қол қойды. 
Бұл қадам парламентаралық байланысты нығайтуға 
зор септігін тигізетіні анық.

Сонымен бірге Ерлан Қошанов әріптесі Ласло 
Кёверді Қазақстанға ресми сапармен келуге ша-
қырды. 

Делегация мүшелері Будапешт қаласындағы 
Астана к�шесінде орналасқан Абай Құнанбайұлының 
ескерткішіне гүл шоқтарын қойып, Мажарстанда 
оқитын Қазақстан студенттерімен кездесті. 

Мәжіліс депутаттарының ресми сапары келесі 
күні Қарсақ қаласында жалғасты. Ерлан Қошанов 
ондағы жергілікті тұрғындармен, бауырлас қып-
шақтармен кездесу �ткізді. 

– Біз әрқашан �здеріңізге жаны бір, қаны бір 
бауырларымыз ретінде қараймыз. Қазақ та, мажар 
да – Еуразияның Ұлы даласында мекен етіп, сал-
танат құрған ежелгі ғұндар мен түркілердің, қып-
шақтардың мұрагері.  Бізді генетикалық тамырымыз 
ғана емес, екі елге ортақ даңқты тарихымыз, бұзыл-
мас дәстүріміз жалғап жатыр. ХХІ ғасырда бауырлас 
халықтар арасындағы байланыс, соның ішінде 
қазақ-мажар ынтымақтастығы барынша артып 
келеді. Осы үрдіс бізді қуантады. Ел мен елді 
қосатын, дәнекер болатын ең алдымен – сіздер мен 
біздер. Сондықтан бұл миссияны абыроймен 
атқарамыз деп сенемін, – деді Мәжіліс Спикері. 

Сапар аясында делегация мүшелері Қарсақ 
қаласында екі елдің ажырамас туыстығы мен мыз-
ғымас достығының белгісі ретінде «Домбыра» мүсі-
ні нің ашылуына қатысып, мәдени орындарға 
барды. 

ЫНТЫМАҚТАСТЫҚ ТУРАЛЫ 
КЕЛІСІМГЕ ҚОЛ ҚОЙДЫ
Мажарстан Мемлекеттік Жиналысының төрағасы Ласло Кёвердің 
шақыруымен Қазақстан Парламенті Мәжілісінің Спикері Ерлан Қошанов 
бастаған бір топ депутат ресми сапармен Мажарстанға барды. Будапешт 
қаласында депутаттар Мажарстан президенті Тамаш Шуйокпен және 
Мажарстан Мемлекеттік Жиналысының төрағасы Ласло Кёвермен 
кездесті. Сондай-ақ Қарсақ қаласының тұрғындарымен кездесу өткізді. 

Бейбітшілік және келісім сарайында ұйымдас-
тырылған кездесуге 19 елден келген дін қызметкер-
лері мен халықаралық ұйымдардың �кілдері 
қатысты. Ауқымды іс-шара түрлі ұлттардың және 
конфессиялардың ынтымақтастығын к�здейтін 
идея ға табан тірейді. Отырысқа қатысушылар 
қазіргі сын-қатерлерді бірлесіп еңсеру ж�нінде 
пікір алмасып, +лемдік және дәстүрлі діндер 
лидерлерінің алдағы VIII Съезінің күн тәртібін 
талқылады. Сондай-ақ жиын барысында Съездің 
Ізгі ниет елшілері сайланды және дін қызметкерлері 
жоғары наградалармен марапатталды.

Хатшылық басшысы қазір жаһандық сын-
қатерлер бір-бірімен тығыз байланысты екенін, 
мұндай жағдай олардың ықпалын арттыра 
түсетінін айтып, бүкіл әлем күрделі кезеңді бастан 
�ткеріп жатқанын тілге тиек етті.

«Бүгінде біз Таяу Шығыстағы ахуалға алаңдау-
лымыз. Осы орайда тараптарды бейбіт тұрғындар-
дың құрбан болуынан және жағдайдың одан әрі 
ушығуынан сақтану үшін күш қолданудан бас 
тартуға шақырамыз. Мұндай ахуал кедейлік, 
теңсіздік және климаттық дағдарыс сияқты сын-
қатерлерді күшейте түсетіні белгілі. Осындай 
проблемаларды азайту және еңсеру үшін барлық 
конструктивті күштердің әлеуетін біріктірудің 
мәні зор. Бұл ретте рухани дипломатияның маңы-
зы артып келе жатқанын атап �ткен ж�н. Пре-
зидентіміз Қасым-Жомарт Тоқаев �зінің мақала-
сында атап �ткендей: «Қазір әлемде саяси белгісіз-
дік белең алған жағдайда мәдениеттер мен �рке-
ниеттер арасындағы диалогті арттыру аса маңыз-
ды». Сондықтан +лемдік және дәстүрлі діндер 
к�шбасшыларының Съезі сияқты диалог алаң-
дарын дамыту айрықша мәнге ие», – деді Съезд 
Хатшылығының басшысы.

Іс-шара барысында қатысушылар Мемлекет 
басшысының тапсырмасымен әзірленген Съезді 
дамытудың 2023-2033 жылдарға арналған 
тұжырымдамасын іске асыруға және соның 
аясында қазір басқа да �зекті сын-қатерлерді 
бірлесіп еңсеруге назар аударды. Сондай-ақ 
мызғымас рухани және адамгершілік құндылық-
тарды ілгерілетуге арналған Ізгі ниет елшілері 
мәртебесі беріліп, оның ережесі белгіленді. Нақты 
айтқанда, аталған мәртебеге қазақстандық әнші 
Димаш Құдайберген, Вьетнам буддисттік 
сангханың Бас хатшысы, Атқарушы кеңес 
т�рағасының орынбасары Тхить Дык Тхиен, 
Иерусалимнің және бүкіл Палестинаның Пат-
риархы ІІІ Теофил, Мұсылман ақсақалдар кеңесі-
нің Бас хатшысы Мұхаммед Абделсалам және 
Англикан қауымдастығы Бас хатшысының орын-
басары Джо Уэллс лайық деп танылды.

Мәулен +шімбаев отырыс аясында дін к�шбас-
шыларымен және халықаралық ұйымдардың 
басшыларымен бірқатар екіжақты кездесу �ткізді. 
Онда тараптар Съезді дамытудың 2033 жылға 
дейінгі тұжырымдамасын іске асыру бағытындағы 
перспективалық басымдықтарды белгіледі. 
Сондай-ақ келесі жылдың қыркүйегінде Астанада 
�тетін +лемдік және дәстүрлі діндер лидерлерінің 
VIII Съезіне дайындық жоспарын талқылады. 
Мәселен, Қасиетті Тақтың дінаралық диалогі 
ж�ніндегі Дикастериясы Ислам мәселелері 
бюросының басшысы монсеньор Халед Акашемен 
кездесуде сұхбаттасушылар Съезд Хатшылығы мен 
Қасиетті Тақтың жемісті ынтымақтастығына назар 
аударылса, Қытай буддистер қауымдастығының 
вице-президенті Чжэн Цэмен кездесуде адамзатты 
алаңдатқан �зекті проблемаларды шешуде жас дін 
лидерлерінің әлеуетін тиімді пайдалану мәселесі 

әңгімеге арқау болды. Мұсылман ақсақалдар 
кеңесінің Бас хатшысы Мұхаммед Абделсаламмен 
кездесуде Мәулен +шімбаев мейманды Съездің 
Ізгі ниет елшісі болып сайлануымен құттықтады.

Келесі күні Астанада «Ортақ болашақ жолында: 
жас к�шбасшылардың дінаралық диалогті 
нығайтудағы р�лі» тақырыбына арналған алғашқы 
Жас діни лидерлер форумы �тті. +лемдік және 
дәстүрлі діндер лидерлері Съезі аясында 
ұйымдастырылған іс-шараға әлемнің 30-дан астам 
елінен келген делегаттар қатысып, қазір �зекті 
мәселелерді бірлесіп шешу жолдарын талқылады. 
Отырыстың нәтижесінде жас дін лидерлерінің 
бірлескен үндеуі қабылданып, алдағы ортақ 
жұмыстың басым бағыттары белгіленді. Форумды 
ашқан Қазақстан Республикасы Парламенті 
Сенатының Т�рағасы, +лемдік және дәстүрлі 
діндер лидерлері Съезі Хатшылығының басшысы 
Мәулен +шімбаев Президент Қасым-Жомарт 
Тоқаевтың іс-шараға қатысушыларға жолдаған 
құттықтауын оқып берді. 

Онда Мемлекет басшысы екі жыл бұрын 
+лемдік және дәстүрлі діндер к�шбасшыларының 
VII съезінде оның жұмысын жандандыратын жаңа 
тәсілдер ойластыруды ұсынғанын атап �ткен. Бұл 
бастаманы делегаттар бірауыздан қолдады. Қазір 
осы бағытта бірқатар игілікті іс табысты жүзеге 
асырылып жатыр. Соның бірі – Жас діни лидерлер 
форумы.

«+лемдік және дәстүрлі діндер к�шбасшылары-
ның съезі �ркениеттер үндестігін орнықтырып, 
бейбітшілік пен келісімді дәріптейтін бірегей 
диалог алаңы саналады. Осы аса маңызды іске жас 
буын �кілдерін жұмылдыру – уақыт талабы. Себебі 
�скелең ұрпақ – қашанда жасампаздық пен 
жаңашылдықтың жаршысы. Түрлі елде тұратын 
жастардың дін саласындағы ынтымақтастығы 
адамзаттың рухани болашағын айқындауға тікелей 
әсер етеді. Қазір әлемде геосаяси қайшылықтардың 
салдарынан түрлі сын-қатер пайда болды. Осы 
алмағайып кезеңде халықаралық қауіпсіздіктің 
жаңа жүйесін қалыптастыру �те маңызды. Бұл 
ретте дін к�шбасшылары айрықша р�л атқарады. 
Ал оған жастардың белсене қатысуы жұмысқа тың 
серпін берері с�зсіз», – делінген Мемлекет бас-
шысының құттықтауында.

Мәулен +шімбаев атап �ткендей, Форум жас 
к�шбасшылар арасындағы дінаралық диалогтің 
бірегей платформасына айналып, қазіргі сын-
қатерлерді еңсеру ісінде жастардың күш-жігерін 
біріктіретін жаңа мүмкіндіктерге жол ашуды 
к�здейді.

Панельдік сессиялар барысында жас дін 
к�шбасшыларының әлемнің тұрақты дамуындағы 
р�лі, жаңа технологиялар дәуіріндегі рухани 
құндылықтар, оның ішінде жасанды интеллекттің 
сын-қатерлері мен мүмкіндіктері кеңінен талқы-
ланды.

Форум кезінде Қасиетті Тақтың дінаралық 
диалогі ж�ніндегі Дикастериясы Ислам мәселелері 
бюросының басшысы монсеньор Халед Акаше, 
Мұсылман ақсақалдар кеңесінің Бас хатшысы 
Мұхаммед Абделсалам, БА+ Толеранттылық және 
бейбіт қатар �мір сүру министрлігінің Бас 
директоры Афра Мұхаммед +лсабри, Англикан 
қауымдастығы Бас хатшысының орынбасары Джо 
Бэйли Уэллс, «Діндер бейбітшілік үшін» үкіметтік 
емес ұйымы Бас хатшысының орынбасары Дипика 
Сингх,  Тонаф институтының президенті 
Эммануэль Ганс, «Нұр-Мүбәрак» университетінің 
проректоры Ершат Оңғар және басқа да жас дін 
лидерлері с�з с�йледі.

ӨРКЕНИЕТТЕР 
АРАСЫНДАҒЫ ДИАЛОГ
Қазақстан Республикасы Парламенті Сенатының Спикері, 
Әлемдік және дәстүрлі діндер лидерлері Съезі Хатшылығының 
басшысы Мәулен Әшімбаевтың төрағалығымен Әлемдік және 
дәстүрлі діндер лидерлері Съезі Хатшылығының XXII отырысы 
өтті. Жиын барысында Съездің ізгі ниет елшілері сайланды, одан 
кейін Хатшылық отырысының қатысушыларымен екіжақты 
кездесулер өтті. Ал Жас діни лидерлер форумына қатысқан Сенат 
Спикері Мемлекет басшысының құттықтау хатын оқып берді.

МӘЖІЛІССЕНАТ

Алматыдағы Ядролық физика 
институтында Қазақстанда АЭС 
салу мәселесі бойынша 
республикалық референдум 
қорытындылары бойынша 
сараптамалық талқылау өтті.

Талқылауға Ядролық физика институты бас 
директорының �ндіріс ж�ніндегі орынбасары 
Евгений Ермаков, Алматы қаласы мәслихатының 
депутаты Жандос Надиров, «Байтақ» жасыл 
партиясы Алматы қалалық филиалының т�рағасы 
Асқар Иманалиев, «AMANAT» партиясы Медеу 
аудандық филиалының т�рағасы Азат Ажиманов, 
институттың профессорлық-оқытушылық құрамы 
және атом ғылымына маманданған ғалымдар 
қатысты.

Кездесу барысында Орталық сайлау комиссиясы 
ұсынған дауыс беру нәтижелері талқыланды. ОСК 
т�рағасы Нұрлан +бдіровтың айтуынша, референ-
думға 7 820 204 адам қатысты, бұл дауыс беруге 
құқығы бар азаматтардың жалпы санының 63,66% 
құрады. Оның 71,12% немесе 5 миллион 561 мың 
937 адам атом электр стансасының құрылысын 
қолдады.

Іс-шараға қатысушылар атом электр стансасы-
ның негізгі артықшылықтарын, оның экономикалық 
тиімділігін, энергиямен қамтамасыз етудің тұрақты-
лығын, экологиялық тазалығы мен қауіпсіздігін 
талқылады. Ғалымдардың айтуынша, атом энер-
гетика сы объектілерін салу кезінде қауіпсіздік мәсе-
лесі әрқашан бірінші орында тұр. Қазақстандағы 
АЭС жобасы барлық халықаралық талаптар мен 
стандарттарға сәйкес келеді. 

«Референдум қорытындысы азаматтардың атом 
электр стансасын салу идеясын кеңінен мақұлдаға-
нын к�рсетеді. АЭС Қазақстанның энергетикалық 
қауіпсіздігін қамтамасыз ету және оның экономика-
лық тәуелсіздігін нығайту үшін маңызды элемент 
болады. Бүгінде болашақ атом электр стансасының 
қауіпсіздігі біздің абсолютті басымдығымыз екенін 
тағы да атап �ту маңызды. Жоба қоршаған орта үшін 
де, халық үшін де қауіпсіздіктің барынша жоғары 
деңгейін қамтамасыз ету үшін ең заманауи техно-
логиялар мен халықаралық стандарттарды қолдана 
отырып іске асырылатын болады», – деп қосты 
Евгений Ермаков.

Қатысушылар сондай-ақ �ткізілген референдум-
ның маңыздылығын атап �тіп, оның елдің саяси 
мәдениетін дамытудағы маңыздылығын атап �тті. 

«Референдум азаматтардың негізгі мемлекеттік 
шешімдерді қабылдауға қатысуға дайын екендігін 
к�рсетті. АЭС құрылысын қолдау халықтың 
энергетикалық саясат және елдің болашақ дамуы 
мәселелері бойынша хабардар болуының жоғары 
деңгейі туралы айтады. Қазақстандықтар олардың 
дамуға мүдделі ғана емес, сондай-ақ осындай 
стратегиялық шешімдердің ұзақмерзімді салдарын 
түсінетінін к�рсетті. +рбір қазақстандықтың дауыс 
беруге қатысуы біздің азаматтық қоғамымызды 
және елдің демократиялық институттарын нығай-
тады. Бұл мемлекет �з азаматтарын қалай еститінінің 
және олардың үміттеріне жауап беретінінің мыса-
лы», – деп атап �тті депутат Жандос Надиров.

Қорытындылай келе, қатысушылар АЭС жоба-
сын табысты іске асыру Қазақстанға �сіп келе жат-
қан энергетикалық қажеттіліктерді қанағаттан-
дыруға және тұрақты дамуға үлес қосуға мүмкіндік 
беретінін атап �тті.

РЕФЕРЕНДУМ ҚОРЫТЫНДЫСЫ 
ТАЛҚЫЛАНДЫ
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БАҒДАР

СОТ ЖҮЙЕСІН РЕФОРМАЛАУ ЗАҢЫ 
ЕКІНШІ ОҚЫЛЫМДА ҚАБЫЛДАНДЫ

Нұрлан ҚОСАЙ

Кеше Мәжіліс Спикері 
Ерлан Қошановтың төраға-
лығымен жалпы отырыс 
өтті. Онда депутаттар сот 
жүйесін реформалау және 
процестік заңнаманы 
жетілдіру туралы заңды 
екінші оқылымда қабыл-
дады. Сондай-ақ Қазақстан 
мен Қатар үкіметтері ара-
сындағы әскери ынты-
мақтастық туралы келісімді 
ратификациялады.

П І К І Р

Еркебұлан АМАНҒОСОВ, 
Мемлекет тарихы институты 
Ғылыми-ақпарат б�лімінің басшысы:

РЕФЕРЕНДУМ – 
ДЕМОКРАТИЯНЫҢ БІРДЕН-БІР ТЕТІГІ

Қазақстан Республикасының 1995 жылғы 2 қарашадағы 
№2592 «Республикалық референдум туралы» конституциялық 
заңының 1-бабына сәйкес «Республикалық референдум – 
Қазақ стан Рес публикасы Конституциясының, конституциялық 
заңдарының, заңдарының және мемлекеттiк "мiрiнiң "зге де 
неғұрлым маңызды мәселелерiне арналған шешiмдердiң жоба-

лары бойынша бүкiлхалықтық дауыс беру» болып табылады. Бұл – халықтың ой-пікірін 
ескере отырып саяси шешім қабылдау дың, тікелей демократияның бірден бір тетігі. Демо-
кратия – қандай да бір нәтиже емес, күнделікті түрде дәлелдеуді талап ететін «тар дәліздегі» 
үздіксіз процесс. Оны әртүрлі мемлекеттің даму барысынан байқауға болады. Ұзақмерзімді 
саяси шешімге қоғамның тартылуы жаңа саяси мәдениеттің қалыптасуымен байланысты, 
яғни ел азаматтарының басым к"пшілігі АЭС құрылысына «иә» деген жауап бере отырып, 
болашаққа деген ортақ жауапкершілікпен б"лісті. «Халық үніне құлақ асатын мемлекеттің» 
тұжырымы жария саясатпен байланысты. Бұл жерде «тар дәліз» ұғымын белгілі экономистер 
Д.Аджемоглу мен Дж. Робинсонның The Narrow Corridor: States, Societies, and the Fate of 
Liberty атты еңбегіне сүйеніп отырмын.

Ерболат ҚОЯНБАЕВ,   
«Ұлттық ядролық орталық» 
материалтану зерттеулері 
ж�ніндегі директордың 
орынбасары:

АЭС-тің  ЭКОЛОГИЯҒА 
ЗИЯНЫ ЖОҚ

Болашақта осы атом 
энергетика сының жақсы да-
муы климатқа жақсы әсерін 
тигізеді, к" мір қышқыл газ-

дың б"ліну әсері азаяды. Сонымен қатар энергетикалық 
тәуелсіздікке барамыз. 7йткені ядролық отын Қазақстан-
ның "зінде шығады ғой. 7зімізде шығып жатқан отынды 
пайдаланып, пайдалы қазбаларды тиімді қолдануға қадам 
жасаймыз. Бұл жоғары технологиялық сала болғандықтан, 
болашақ ұрпағымыздың интелектуалды жағынан дамуына 
да үлкен серпін болар еді. К"п жердегі талқылауларда, 
халықпен кездесулерде де айтып жүрміз. АЭС қалыпты 
жағдайда жұмыс істеген кезде ешқандай экологияға зияны 
келмейді. Онымен АЭС-ті қолдайтындар да, қолдамайтын-

дар да келіседі. Адамның үрейін тудыратын – авариялық 
жағдай ғана. Мысалы, Чернобыльдағы, Фукусимадағы, 
Три-Майл-Айлендтағы ядролық апаттар әлі күнге дейін 
халықтың есінде. Одан кейін Семейдің сынақ полигоны 
да к"птің есінде қорқынышпен, үреймен сақталған. Бірақ 
бұлардың дұрыс жағын түсіндіру керек. Мәселен, атом 
сынақ полигоны мен атом электр стансасы әртүрлі нәрсе. 
Полигондағы ядролық реакция басқарылмайтын жарылыс. 
Оған 90 пайыздық байытылған отын керек. Ал АЭС-те 
мұндай жарылыстың болуы физикалық заңдылық бойын-
ша мүмкін емес. Оған 5 пайыздық байытылған отын ғана 
пайдаланылады.

Қазақстанда салуға қарастырылып жатқан 3+ буын-
дағы реакторлар жобалау кезінде Чернобыль, Фукушима 
кезіндегі ауыр авариялардың болу ықтималдығын "те т"-
мен деңгейіне жеткізілген. Мұндай апаттық жағдайдың 
бо луы – онның ми нус жеті дәрежесі. Яғни, 10 миллион 
жыл да бір оқиға болуы мүмкін. Қауіпсіздік жүйесі қатаң 
сақталған. 3+ буындағы реакторлар активті де, пассивті де 
қауіпсіздік жүйеде жұмыс істейді. Пассивті жүйелер – фи-
зикалық қағидамен ғана жұмыс істейтін, сырттан энергия 
к"зін талап етпейтін, "здігінен жұмыс істейтін жүйелер. 
АЭС маңайында контур бойынша радиациялық бақылау 
жүйелері қойылады, мониторинг жүр гізіледі.

Мемлекет басшысының тапсырма-
ларын орындау мақсатымен сот жүйесін 
реформалау және процестік заңнаманы 
жетілдіру мәселелері бойынша заң жо-
басына депутаттар бастамашы болды. 
Бірінші оқылымда мақұлданғаннан ке-
йін түзетулерге біршама "згеріс енгізіл-
ді. Заңнама және сот-құқықтық рефор-
ма комитетінің т"райымы Снежанна 
Има  шеваның айтуынша, кассациялық 
қадағалауды жетілдіруге қатысты нор-
малар қайта қаралған.

«Биыл 5 шілдеде Мемлекет бас-
шысы қылмыстық, азаматтық және 
әкімшілік істер бойынша тәуелсіз 
кас  сациялық соттар құруды к"здейтін 
Конституциялық заңға қол қойды. 
Ол 2025 жылдың 1 шілдесінен бастап 
қолданысқа енеді. Осыған байланысты 
сот ісін жүргізудің барлық түрі бойын-
ша кассациялық сотқа жүгінудің және 
сот актілерін қайта қараудың бірыңғай 
қағидаларын енгізу ұсынылып отыр. 
Істер кассациялық соттарда алдын ала 
қаралмастан, үш судьядан тұратын ал-
қаға тікелей жіберілетін болады. Кас-
сациялық соттың істерді қарау мерзімі 
алты айдан аспайды. Сот процесі та-
раптар шақырыла отырып, ауызша 
жүргізіледі», – деді С.Имашева.

Сонымен бірге кассацияға қатысты 
қолданыстағы шектеулер 2027 жылы 
1 шілдеден бастап алынып тасталады. 
Азаматтық істер бойынша талап қою 
сомасы 200 АЕК-тен т"мен жеке тұлға-
лардың және талап қою сомасы 30 мың 
АЕК-тен т"мен заңды тұлғалардың 
мүліктік мүддесіне байланысты даулар 
бойынша шектеулер, теріс қылықтар 
мен онша ауыр емес қылмыстар ж"нін-
дегі шектеулер алынып тасталады. 

Сондай-ақ Жоғарғы Соттың р"лі 
"згереді. Оның негізгі мақсаты – сот 
тәжірибесін нақтылау және біркелкілі-
гін қамтамасыз ету болады.

«Сот актілері ерекше жағдайларда 
Жоғарғы Сот судьясының ұсынысы 
не месе Бас прокурордың наразылығы 
бойынша Жоғарғы Сотта қайта қаралуы 
мүмкін.   Мұндай жағдайларға мыналар 
жатады: сот практикасы біркелкілігінің 
бұзылу жағдайы, мемлекет немесе қо  ғам 
мүддесін қозғайтын жағдай, қабыл-
данған сот актілері айқындалмаған 
тұл       ғалар тобының құқығын бұзатын не 
адамдардың "мірі мен денсаулығы үшін 
орны толмас ауыр зардаптарға әкелуі 
мүмкін жағдай және тағы басқалар», – 
деді С.Имашева.

Дауыс беру қорытындысы бойын-
ша, депутаттар заңды екінші оқылымда 

қабылдап, одан әрі Сенаттың қарауына 
жолдады.

Мәжіліс сондай-ақ 2023 жылы 
12 желтоқсанда Дохада қол қойылған 
Қазақ стан мен Қатар үкіметтері ара-
сындағы әскери ынтымақтастық туралы 
келісімді ратификациялады. Құжат бо-
йынша Қорғаныс министрінің орын-
басары Дархан Ахмедиев баяндама 
жасады.

«Қатар – араб әлеміндегі еліміздің 
маңызды саяси және экономикалық 
серіктесі. Оған қоса, әскери ынты мақ-
тас тықтың перспективалық бағыттары 
бар. Келісімді ратификациялау тарап-
тарға әскери білім беру, ғылым, әскери 
медицина және басқа да "зара келісілген 
салаларда әскери ынтымақтастықты 
жүзеге асыруға мүмкіндік береді», – деді 
Қорғаныс вице-министрі. 

Мәжілістің Халықаралық істер, 
қор ғаныс және қауіпсіздік комитетінің 
т"райымы Айгүл Құспан қосымша 
баян дамасында әскери саладағы мәде-
ни-спорттық іс-шаралар, бейбітшілікті 
сақтау, жауынгерлік даярлық және "зге 
де салаларға байланысты мәселелер 
бойынша консультациялар "ткізу к"з-
делгенін айтты. 

Бұдан б"лек, бүгін Мәжілістің Заң-
нама және сот-құқықтық реформа 
комитеті Қазақстан мен Қатар ара-
сындағы қылмыстық істер бойынша 
"зара құқықтық к"мек туралы келісімді 
ратификациялау туралы заң жобасын 
жұмысқа алды. 

 Жалпы отырыс соңында мәжіліс-
мендер әлеуметтік-экономикалық 
та     қы  рыптар бойынша мемлекеттік 

бына сәйкес, феминита қауымдас-
тығына Қазақстан Республикасы-
ның аумағында шектеу қоюды және 
ЛГБТ-ны насихаттауға толықтай тыйым 
салуды талап етті.

7з кезегінде «AMANAT» партиясы 
фракциясының мүшесі, депутат Нар-
тай Сәрсенғалиев Бас прокурор, Ішкі 
істер министрі, Оқу-ағарту министріне 
жолдаған сауалында Алматы облысы 
Талғар ауданында болған оқиғаны ашы-
на жеткізді.

«Қоғамды қамықтыратыны сол, 
соңғы уақытта жас"спірімдердің бір-
бірін аяусыз соққыға жығуы, қорлауы, 
ең сорақысы, арты "лімге апаратын 
қайғылы жайттар жиілеп кетті. Телеар-
наны қосып қалғанда, газет бетін ашып 
қалғанда, радионы басып қалғанда 
азаматтар бірі-бірін ұрды, соқты деген 
ақпараттан к"з ашпайтын болдық. Кеше 
ғана Талғардағы дүкенде болған жағдай 
есімізді екеу, түсімізді т"ртеу қылды. 
Талғардағы тексіздердің тентектігінен 16 
жасар бала, бір әулеттің аймаңдай азама-
ты Шерзат к"з жұмды. Yкесі мен бауыры 
соққыға жығылды. Баланың ажалына не 
себеп деген сұрақ туады. Сон дағысы – 
бір б"телке алкоголь. Қазақ: «Арақпен 
достастым дегенше, адамгершілікпен 
қоштастым де» дейді. Ішкіштің "зі адам-
гершілігімен қоштасып қана қоймай, 
кінәсіз кісілердің "мірімен қоштасуына 
себеп болғаны қатты қапаландырады. 
Осындайда біздің қоғам қауіпсіз бе "зі, 
заң кімнің жағында деген сұрақ туады. 
Себебі Шерзаттың әкесі тергеудің тұ-
ралап тұрғанын, аудандағы құзырлы 
орын "кілдерінің істі созбаққа салып 
жатқанын, қылмыскерді қойып бала-
сынан айырылған отбасын түнде тергеуге 
шақырып алып "ктем с"йлегенін айтып, 
бейнеүндеу жасады. Ел "ре түрегелді, 
артынша «істі ІІМ-і "з бақылауына алды» 
деген ақпарат тарады. Қоғамды қорқыта-
тыны – осы, қылмыскерді жа  за   лау үшін, 
әділдікке жету үшін бейнеүндеу жасап әр 
істі бір министрдің бақылауға алғанын 
күтіп отыру керек пе? Неге жергілікті 
жердегі құқық қор ғау орындары дереу 
істің ақ-қарасын анықтап, әділ тергеу 
"ткізбейді?» – деді ол.

7з с"зінде Талғардан да "зге "ңір-
лердегі оқиғаларды тілге тиек еткен 
депутат сауалын қорытындылай келе, 
келесідей ұсыныстар берді.

1. Алматы облысы Талғар ауданын-
да 16 жасар азаматты "лтірген, жақын-
дарын аяусыз сабаған қылмыскерлер 
қамауға алынып, оларға заңға сәйкес 
әділ жаза берілуі тиіс. 

2. Аталған іс бойынша барлық 
құ қық қорғау органдары тізе қосып, 
оқи ғаның заңды құқықтық бағасын тез 
арада беруі қажет. 

3. Білім беру ұйымдарында «Құқық 
негіздері» атты пән бар. Бірақ оның 
сапасына қатысты сын к"п. Аталған 
пәннің бағдарламасын қайта жасап, ба-
лалар "мірде бетпе-бет келетін жайттар 
мен "мірден алынған нақты кейстерге 
сүйеніп оқыту керек. 

4. Мемлекет басшысы ұсынған Заң 
мен Тәртіп қағидатына сүйене отырып, 
елдегі құқық қорғау жүйесіне, полиция-
ға деген халық сенімін күшейту, қоғам 
к"зқарасын "згерту бойынша жалпы-
мемлекеттік деңгейде кешенді шаралар 
қабылдау қажет. Ол үшін халыққа адал 
қызмет ету керек, адал қызмет болмаса, 
сенім болмайды, ал сенімсіз ат қарылған 
істің бәрі еш кететіні әмбеге аян. Осыны 
ұмытпайық!

ор   гандарға 18 депутаттық сауал жол-
дады. Мәселен, Жанарбек Yшімжанов 
Премьер- Министр мен Бас проку-
рорға жолдаған депутаттық сауалында 
қоғамдағы кейбір жастардың шалыс 
қадамынан үрейленетінін айтты.

«7кінішке қарай, соңғы уақыттарда 
қазақ халқының тарихында "шпес із 
қалдырған тұлғаларға тас атып, мансұқ-
тап, бағытынан адасып жүрген жас        -
тарымыздың қатары к"бейіп барады. 
Ұлы Абайды – кришнайт, Сәкенді – 
сат қын, Мұстафаны – қашқын, Yли-
ханды – ж"йіт, Жыр алыбы Жамбыл-
ды – «туфли жалағыш», Шәмшіні 
«арақ кеш» деп, батырларымызды – бай-
ғұс, тұлғаларымызды тулақ етіп жатқан 
мысалдар аз емес. Жақында әлеуметтік 
желіде бір жел"кпенің ұлт ұстазы Ахмет 
Байтұрсынұлы бабамыздың бейнесін 
бас салып тоқпақтап, жұдырықтап 
жатқа    нын к"ріп жанымыздан түңілдік. 
Ұлттың Арын жарты ш"лмек шарапқа, 
намысын бүтін нанға сататын, к"ңілін 
ит жалаған, ниетіне қасқыр шапқан за-
мандастарымның қатары к"бейіп бара 
жатқаны қынжылтады. Ал күні кеше 
надандық пен топастықтың қиылысқан 
нүктесінен бүр жарған жас бала қазақ 

поэзиясының таутұлғасы Мұқағали 
Ма    қатаевтың аруа ғына тіл тигізіп, ел-
дің есін екеу, түсін т"ртеу қылды. Тұл-
ғалардың бәрі – ұлтқа ортақ. Талдап, 
та       разылап жатпайын, бұл келеңсіз оқиға 
бүкіл қоғамның жанын түршіктірді», – 
деді ол.

Осы тұста ол Мемлекет басшысы-
ның тапсырмасын еске салды. Прези-
дент Қасым-Жомарт Тоқаев: «Жаһан-

дану кезінде ел жат жұрттың ықпалына 
бейсаналы түрде ілесіп кетеді. Мәжбүр-
ліктен емес, санасының улануы арқылы 
"з еркімен торға түседі. Сондықтан жаңа 
заманның жақсы-жаманын екшеп, 
артықшылықтарын бойға сіңірумен 
қатар, тамырымызды берік сақтауымыз 
қажет!» – деген болатын. Ендеше елдің 
ертеңін сеніп тапсыратын ұрпақ қалып-
тастырамыз десек, үкіметтік деңгейде 
жеделдетіп Ұлттық құндылықтар жү-
йесіне арналған мемлекеттік Бағдар-
лама әзірлеу қажет. Балабақшаларда, 
мек тептерде, оқу-ағарту бағытында бұл-
жымас ұлттық тәрбие мен патриоттық 
іс-қимыл шараларын жүзеге асырылуы 
тиіс. Үкімет ұлтымыздың ұлы тұлғала-
рына тіл тигізуге, қорлауға жол бермей-
тін ша  раларды заңдық тұрғыдан қолға 
алуы керек. Ел мақтаныштарының 
ар- намысын аяққа таптағандар заң ал-
дында жауап беріп, тиісті жазасын алған 
жағдайда ғана ұлттық құндылықтары-
мызды қас терлей аламыз.

Келесі депутаттық сауал да қоғам 
кеселі болып отырған проблемаға ар-
налды. Үкімет басшысы Олжас Бек-
теновке сауал жолдаған депутат Ринат 
Заитов қазақ жастарын азғындатып, 
болашағымыздың тамырына балта шап-
қысы келетін әлемдік деңгейдегі жауыз 
ұйым – ЛГБТ мен феминизм туралы 
мәселе к"терді.

«Аталған ұйым "ңірлерді аралап, 
кәмелетке толмаған ұл-қыздарымызға 
"з насихаттарын ашық жүргізгенде, 
Алматының к"шелерінде "рімдей жас-
тарды жинап алып митинг "ткізгенде 
де, ашық сұхбаттарда басқасын былай 
қойып, тіпті 2 аптада 50 мыңнан астам 
қол жинаған Бағила Балғабаеваның 
бастамасымен жазылған петицияға да 
дабыл қағып, әрқайсысына 11 Мәжіліс 
депутаты қол қойып, сауал жолдаған-
да да құқық қорғау органдары саусақ 
қозғалтқан жоқ. Осыдан кейін еш жа-
заға тартылмасына к"зі жеткен азғын-
дар күні кеше Алматыда Құрылтай "т-
кізе  ті нін ашық хабарлады. Yлмисақтан 
ел мен жердің, ұлыс пен ұлттың тағдыры 
талқыланатын құрылтай деген қастерлі 
ұғымды осынша т"мендеткенде біз 
неге қарап қалуымыз керек?!» – деп 
ашынған ол Премьер-Министрден Қа-
зақстан Рес публикасының 2005 жылғы 
18 ақпандағы «Экстремизмге қарсы 
іс-қимыл туралы» №31 заңының 1-ба-
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Былтырдан бері медиа кеңістікте әс-
кердегі �лімге қатысты бір ақпарат кезіп 
жүр. Оны Бас әскери прокуратура таратқан. 
Прокуратураның ресми мәліметіне қара-
ғанда, 2020-2023 жылдар аралығында 
Қарулы күштер қатарында қызмет етіп 
жүрген 270 азамат қайтыс болыпты. 2020 
жылы 78 әскери қызметші, 2021 жылы 96, 
2022 жылы 85, 2023 жылдың алғашқы 
айларында 11 әскери қызметші �мірден 
озған. #скери қызметкерлер �лімінің 
36%-ына ауру-сырқау себеп болса, 24%-ы 
к�лік апаттарынан қайтыс болған. $зіне 
қол салғандар үлесі – 20% немесе 54 адам. 
Былтыр сәуір айында жарияланған осы 
ақпарат әлі күнге медиа ресурстардан 
түскен жоқ. Жаңа статистика толық ай-
т ыл  мады. Тек деректердің ішінара ғана 
�згергенін байқаймыз. Ал болып жатқан 
оқиғалар алаңдатарлық деңгейге жетті. 
Тек биылғы кыркүйектің �зінде әскер 
қа тарында жүрген 5 азамат к�з жұмды. 

Айталық, 7 қыркүйекте Маңғыстаудағы 
оқу-жаттығу кезінде офицер жас сарбаз 
Марат Барқұловты тапаншамен атып алды. 
12 қыркүйекте Алматыдағы С.Нұр ма-
ғамбетов атындағы құрлық әскері инсти-
тутында 44 жастағы сержанттың денесі 
табылды. 19 қыркүйекте Аяг�здегі 10810 
әскери б�лімінде Нұрсұлтан Алдамұратов 
есімді офицердің мәйіті табылды. Алдын 
ала «�зіне қол салды» де ген уәж айтылған, 
бірақ тергеу аяқталған жоқ. 21 қыркүйекте 
Пет ропавл қаласында келісімшарт бойынша 
жұмыс істеп жүрген әскери қызметкер 
қайтыс болды. 28 қыр күйекте Ақтау қала-
сындағы 51809 әскери б�лімінде Н.Мұха-
нов есімді сержант �зіне қол салыпты.

Одан б�лек, Қарулы күштер қатарын-
дағы қызметін �теп жүріп, үйіне мүгедек 
бо л ып оралғандар бар. Ұлттық ұлан қа-
тарында қызмет еткен Ербаян Мұхтардың 
тағдыры соған дәлел. 

Бәлкім, осындай жағдайларды к�ріп 
отырғандықтан болар, ата-аналардың 
әс кери қызметке сенімі азайып бара жат-
қанға ұқсайды. Қарулы күштерде әлім-
жеттік жоқ екеніне к�здері жетпейді. 

Президент Қасым-Жомарт Тоқаев та 
биылғы жолдауында бұл мәселеге назар 
аударған. 

«#скер қатарында заң мен тәртіптің 
сақ талуы – айрықша маңызды міндет. 
Жас тар әскерге Отан алдындағы борышын 
�теуге барады. Жас сарбаздарымыз �з 
міндетін алаңсыз орындауы үшін әскер 
қа тар ында, ең алдымен, темірдей тәртіп 
болуы тиіс. Қарулы күштер мен басқа да 
күштік құрылымдар осы талапты мүлтіксіз 
орындауы қажет. #р ата-ана әскерге кет-
кен баласын мемлекетке сеніп тапсырады. 
Сондықтан сарбаздардың денсаулығы мен 
қауіпсіздігіне, ең алдымен армия бас шы-
лығы және құқық қорғау мекеме лерінің 
басшылары жауапты», – деді Қ.Тоқаев �з 
Жолдауында. 

Ал Мәжіліс депутаттары бейбіт күнде 
әс керилер арасында �лім-жітімнің к�бейіп 
кеткеніне алаңдап, Қорғаныс министрі 
Руслан Жақсылықовқа депутаттық сауал 
жолдаған еді.

«Жауырды жаба тоқығанмен жара 
жазыл майды. Оның айғағы – бейбіт күнде 
сарбаздарымыз түрлі дене жарақатын 
алып, кейбіреуі қайтыс болуда. Бұл – бір 
емес, бірнеше рет қайталанған жағдай. 

жауынгер Ербаян Мұхтар басынан алған 
жарақаттан бес ай бойы ес-түссіз жатты. 
Жауаптылар болса қашанғыдай жауапкер-
шіліктен жалтарып, «Ербаян дәретханаға 
құлап, жарақаттанды» дейді. Бірақ бұған 
сау адамның сенбесі анық», – деген еді 
Н.Сәрсенғалиев. Сонымен бірге ол Қор-
ған ыс министрлігінің әскери б�лімшелерде 
12 мыңнан астам бейнекамералары бар 
екенін айтқан уәжіне де тоқталған. «Он-
дағы жазбалар қайда? #лде Ербаян секілді 
бау ырларымыз жарақат алғанда әлгі ка-
мера лар теріс қарап қалды ма? #скердегі 
әлімжеттік мәселесін партия 2022 жылы 
к�терген болатын. Алайда жағдай түзелмек 
түгілі, ушығып кетті десе де болады. Сар-
баздардың армияда жарақат алып, қайтыс 
болуы тоқтар емес», – деді. Бұл дегеніңіз, 
бұрынғылар ұстаздарға қарата айтатын 
«еті – сенікі, сүйегі – менікі» дейтін ұғым 
армияға тура мағынада айтылатын деңгейге 
келіп қалғанын к�рсетеді. 

КҮШ ҚҰРЫЛЫМДАРЫНА 
ОРТАҚ М�СЕЛЕ 

Бірден айтайық, «әскер» деген соң 
бұқара тиісті форма киетін азаматтар жұ-
мыс істейтін құрылымдарды �зара ажыратып 
жатпайды. Армия, шекара қызметі, Ұлттық 
ұлан, Мемлекеттік күзет қызметі деп б�-
л іп- жарып отырмайды. $йткені мерзімді 
әскери борышын �теуге шақырылатын 
азаматтар бірден «армияға кеттік» дейді. 
Ал іс жүзінде әскер қатарына шақырылған 
азаматтар түрлі күш құрыл ымдарында 
бор ышын �тейді. Келісімшарт бойынша 
жұмыс істейтіндер де солай. Офицерлер 
де. Бірақ депутаттар мен қо ғам белсенді-
лерінің, медианың сауалдарына әдетте 
Қорғаныс министрлігі жауап береді де, 

және орны толмас шығындар азая бастаған. 
Ресми мәліметке сәйкес, соңғы үш жылда 
Қарулы күштерде жарғыдан тыс қатынас-
тардан туындайтын қылмыстардың саны 
43%-ға немесе 40-тан 23 дерекке дейін 
кеміген. Мерзімді әскери қызметшілер 
арасындағы суицид 67%-ға азайып, 2023 
жылғы 3-тен 2024 жылы 1 фактіге дейін 
т�мендеген. Осыған орай әскерилер ұлттық 
қауіпсіздікке нұқсан келтірмеу, қазақ елін 
болашақта армиясыз қалдырмау үшін бұл 
мәселеде хайп қумай, байбалам мен емес, 
байыппен қарауға, тек фактімен с�йлеген 
ж�н деп отыр.

М�СЕЛЕНІ ЖАСЫРҒАННАН К�РІ, 
ОНЫ ШЕШКЕН ДҰРЫС

Психиатр маман Меруерт Баталованың 
айтуынша, мұрты енді ғана тебіндеп 
шыққан бозбалалар әскерде тұлға болып 
қалыптасу дың кезекті бір кезеңінен �теді.

– Мен де баламды 19 жасында әскерге 
жібердім, есейіп оралды. Бұрын �міріндегі 
барлық сәтсіздігі үшін ата-анасын айыптауға 
дайын тұратын. Бар кінәні әкесі екеуміздің 
«дұрыс тәрбие» бермеуі мізден іздейтін. 
Жұмыстан қол тимей, балама тиісті к�ңіл 
б�ле алмағаныма �зім ді кінәлі сезінетінмін. 

Ол баласынан тәртібі қожыраған әскери 
б�лімдерде лудомания, нашақор лық, 
маскүнемдік проблемалары бар екені 
туралы әңгіме естіпті. Қарулы күш тер де 
қоғамның бір б�лшегі. Ста тистика бойынша, 
әскерге шақырылған дардың 90%-ға 
дейінгісі армияға шейін спирттік ішім-
діктерді татып к�рген. Соған әуестенгендері 
әскерде де сол жаман әде тін жалғастыруға 
талаптануы мүмкін. Сондықтан пробле-
маның барын жасыруға емес, онымен 
күресуге тырысқан ж�н. 

Бұл ретте Қорғаныс министрлігі құ-
қықбұзушылықтардың алдын алу үшін 
ішкі және ведомствоаралық бағдарламалар 
әзірленгенін, ондағы талаптарды орындауға 
бағытталған кешенді шаралар қабылданып 
жатқанын мәлімдеді. #скери қызметші-
лердің арасында құқықбұзушылықтардың, 
әлімжеттіктің, �лім-жітімнің, жарақаттар-
дың алдын алудың іс-әрекет алгоритмдері 
қолданылады. 

Қарулы күштерде «Отбасымен бейне-
қоңырау» сервисі іске қосылды. Сарбаздар 
аптасына 2 рет ата-анасымен видеобай-
ланыс арқылы тілдесе алады.

– Қазақстан Қарулы күштері Мемлекет 
бас шысының тапсырмасына сәйкес, 
әскери қызмет кезінде сарбаздардың қау-
іп сіздігін қамтамасыз етудің жан-жақты 
іс-шараларын қабылдап жатыр. Бірін-
шіден, болашақ сарбазды әскери дайын-
дыққа жібермес бұрын оларға қау іп сіздік 
шаралары түсін діріледі. Екіншіден, әскери 
қызметшілердің жүріс-тұрысына онлайн-
бақылау жасау үшін қызметтік үй-жайлар, 
соның ішінде казармалар, жатын-үй 
б�лмелері видеока мера лармен жабдықталды, 
ол үшін штаттық оператор лауазымдары 
енгізілген. Барлық әскери б�лімде 12 
мыңнан астам бейне камера бар, – деді 
Қорғаныс министрлігінің рес ми �кілі 
Руслан Жангулин.

Үшіншіден, әр б�лімшеге дербес 
жауап беретін офицер тағайындалды. 
Арнайы WhatsApp, Телеграм чаттарда 
ата-аналар тікелей әскери басшылармен 
тілдесіп, �зін және әскери қызметтегі 
баласын толғандыр ған сұрақтарын офи-
церге қоя алады. Сар дарлар мен қара-
пайым сарбаз дарға арналған роталық 
чаттар ашылған. 

– Жақында «Отбасымен бейнеқоңырау» 
сер висін іске қостық. Енді аптасына екі 
рет әскери борышын �теп жүрген сарбаз 
ата-анасымен бейнебайланыс арқылы 
тілдесе алады. Ол үшін бізде арнайы б�л-
ме жабдықталып, қажетті құралдар сатып 
алынды. Сонымен қатар әскери б�лімше-
лерде психологтар жұмыс істейді, олар 
үнемі анонимді сауалнамалар жүр гізеді, 
– деді Руслан Жангулин.

Мұның сыртында, әскерлерде ұдайы 
негізде профилактикалық онкүндік, ак-
ция, айлық, анонимді сауалнамалар, 
пси хо логиялық тренингтер, мамандардың 
сол дат тардың дене-мүшелерін қарап 
тексеруі енгізілді. «Ойынқұмарлыққа жол  
жоқ», «Мен лудоман емеспін» сияқты 
айлықтар, әртүрлі тренингтер, д�ңгелек 
үстелдер және басқа да профилактикалық 
іс-шаралар �ткізіледі. Министрлік бұл 
бағыттағы жұмыстар жалғасатынына сен-
дірді. Сон дықтан ата-аналар балаларын 
еш қорық пастан, Отан алдындағы әскери 
борышын �теуге жібере алады.

730 МЫҢ ЖАСТЫҢ 
20 МЫҢЫ ҒАНА АЛЫНАДЫ

Айта кету керек, биылғы күзгі әскерге 
шақыру науқаны барысында Қазақстан 
ар миясы мен күш құрылымдарының қа-
тары 20 мыңнан астам сарбазбен толығады. 
Бұрынғы жылдары бұл сан 18 мыңның 
айналасында болатын. Ел Президентінің 
2024 жылғы 1 ақпандағы Жарлығына 
сәйкес күзгі шақыру 1 қыркүйекте басталды, 
30 желтоқсанға дейін жалғасады. Оның 
барысында жергілікті әкімдер орынбасар-
ларының т�рағалық етуімен, 195 қалалық 
және аудандық әскерге шақыру комиссиясы 
мерзімді әскери қызметке шақыруды 
кейінге қалдыруға немесе босатуға негіздері 
жоқ 18 жастан 27 жасқа дейінгі азаматтар 
арасынан шақырылатындарды іріктеп 
алады. 

«2024 жылғы күзгі шақыру барысында 
Қарулы күштердің б�лімшелері – 9 933, 
Ұлттық ұлан – 6 822, ҰҚК Шекара 
қызметі – 3 200, ТЖМ – 317 және Мем-
лекеттік күзет қызметі 290 жас сарбазбен 
жасақ талады. Шақырылған жастардың 
бәрі әскерге алынбайды, іріктеу біршама 
қатаң �тпек. Себебі тұтастай алғанда 
Қазақстанда жасы бойынша әскерге жа-
рам ды ер аза маттардың саны 730 мыңнан 
асады. Соның ішінде 120 мыңы әскерге 
дайын. Олардың арасынан 40 мыңын 
шақыра мыз», – деді ҚР Қарулы күштері 
Бас штабы Ұйым дастыру-жұмылдыру 
жұмысы департаменті бастығының орын-
басары Фархат Айдарбаев.

Олардың жеке істерін зерделеу бары-
сында отбасы құрамы, әскери қызмет 
�ткеруге жарамдылық санаты, білімі, 
ма ман дығы назарға алынады, сондай-ақ 
жеке ісі қаралып, әңгімелесу �ткізіледі. 
Осылайша, армиядағы оқыс оқиғалар 
м�лшерін азайтудың амалдары жасалып 
жатыр. Бірақ армия деген – бір ғана құ-
ры лым емес, тұтас институт. Сондықтан 
әскердегі оқыс жағдайларға барлық 
құрылымдардың бірдей жауап беріп, тиісті 
шешімдерді тізе қоса отырып қа был дағаны 
нәтиже беруі мүмкін. #йтпесе, түрлі әскери 
б�лімшеде жігіттеріміздің к�зіне «есіктің 
тұтқасы тиіп», біреуі «тегіс жер де сүрін-
геннен» жаралануы азая қоймас, сірә.

АРМИЯДАН АМАН ОРАЛ,

Айхан ШӘРІП

БАЛАМ...

(Басы 1-бетте)

Ұлттық статистика бюросының дере гінше, 
2023 жылдың қорытындысында не 
оқымайтын, не еңбек етпейтін NEET 
жас тардың саны 379,3 мың адамға жетті. 
Бұл елдегі жасы 34-ке жетпеген жастардың 
7,1%-ын құрайды. Армия еңбекқорлыққа, 
тәртіпке, жауапкершілікке, тіпті «тайм-
менеджментке» үйрете алады. Сондай-ақ 
қоғаммен қарым-қатынас жасауына, 
әлеу мет тенуіне көмектеседі

Осының салдарынан айыппұл салмақ 
тү гілі айып тақсаң да ешкім бауыр еті 
бала сын жастар жан тапсырған орта – әс-
кер қатарына жібергісі келмейді. Мә се лен, 
соңғы үш жылда Қазақстанда 270 әскери 
қызметкер қайтыс болған. Соңғы т�рт 
жылда әскерде 86 суицид тіркелген, 20 
әскери адам �зіне қол салуға оқталған. 
Бұл – әскери прокура тура мәлімдеген 
рес ми сан», – деді «AMAN AT» партиясы 
фрак циясының мүшесі, Мәжіліс депутаты 
Н.Сәрсенғалиев.

Депутат айтқан мәліметте суицид де-
рек терінің 86-ға жеткенін байқаймыз. 
$зіне қол салмақ болғандар – 20 адам. 
Міне, осы деректердің �зі 2023 жылдың 
сәуірінен бері айтылып жүрген «270»-тің 
�згеріп кеткенін к�рсетсе керек. 

Сонымен бірге депутат �з сауалында 
әскерде әлімжеттік бар екенін бірер мы-
салмен атап �тті. «2023 жылғы тамызда 
әскери б�лімшелердің бірінде командир 
әскерге жаңадан келген сарбазды орын-
дықпен ұрып, соққыға жыққан. 2024  
жыл  дың маусым айында Жамбыл облыс-
ының бір әскери б�лімшесінде әскерге 
келгеніне бір-ақ ай болған сарбаз ес-түссіз 
жансақтау б�ліміне түскен. Ал жуырда 
болған жағдай бүкіл отандасымыздың 
ашу- ызасын туғызды. Ұлттық ұланның 

ҰҚК Шекара қызметі, ІІМ-іне қарасты 
Ұлттық ұланның жауапты қызметкерлері 
үнсіз қалады. Ақпарат құралдарына жауап 
беруден жалтарады. Кейде қисынға кел-
мейтін уәж айтатын офицерлер де кез деседі. 
Ұлттық ұлан офицерлерінің жас  сарбаз 
Ербаян Мұхтардың жарақаттан уына 
қатыс ты айтқан уәжі соны к�рсетеді. 
Аталған құрылым «Ербаян дәретханаға 
құлап, жарақаттанды» деп ақталмақ бол-
ғанына қоғам белсенділерінің, сарбаздың 
ата-анасының сенбегені де содан. 

Ал Қорғаныс министрлігі мамандары 
әскери қызметтің қауіпсіздігін қамтамасыз 
ету және нығайту қажеттілігімен келіседі, 
әйткенмен, әскери қызметте жүріп к�з 
жұм ған азаматтардың барлығы �здеріне 
қатасты б�лімшелерде болмағанын алға 
тартады. $зге күш құрылымдарына да 
назар аудару қажет екенін тұспалдайды. 

– Депутаттар кейінгі үш жылда Қа-
зақстанда 270 әскери қызметкер қайтыс 
болғанын келтірді. Шынында, оның 
ішін дегі 140 оқиғасы үш жылда Қарулы 
күш терде болған жағдай. Азаматтардың 
�мірден �туіне сырқаттануы, жол-к�лік 
апатына ұшырауы, �зіне-�зі қол салуы, 
қару ұстау кезінде қауіпсіздік шараларын 
бұзуы және тұрмыстық жағдайлар себеп 
болған. Қалған 130 оқиға басқа күштік 

теді. Қаза тапқан әс керилерді «офицер, 
келісім шарт әскері, азаматтық борышын 
�теуші» деп б�лудің �зі цифларды ойнатып, 
ата-ана «ақырып теңдік сұрай» қалса, 
жалтару үшін жасалған амалдай к�рінеді. 
Дегенмен Қорғаныс министрлігінің 
мәселені ашық талқылаудан қашпайтыны 
қуантады. #йт песе, әлім жеттік белгілері 
мен суицидке Шекара қызметі, Ұлттық 
ұлан қатарлы күш құр ыл ым дарының 
бәрінде де бар. Себе бі әскери қызмет 
қоғамның айнасы. Мек тептегі қыздар 
т�белесіп, жас�спірімдер бір-бірін бопсалап, 
сабап, пышақтап, қылмысты романтика 
деп санап жүрген қоғам да абарлық 
келеңсіздік армияда ғана болады деудің 
�зі қисынсыз. 

 #лбетте, әскердегі әлімжеттік, суицид 
қатарлы мәселелерді с�з еткенде, мұндай 
келеңсіздіктерді жоюға бағытталған қа-
дам дарды атап �тпеу әділетсіздік болар 
еді. Қорғаныс министрінің орынбасары 
Б.Сыдықов әрбір заңсыз әрекет мұқият 
тек серілетінін айтады. 

– Біз �зімізге жүктелген міндеттерді 
орын даудан және жауапкершіліктен қаш-
паймыз. Барлық оқиға бойынша себептері 
мен мән-жайларын анықтай отырып, 
егжей-тегжейлі қызметтік тек серулер 
жүргізіледі. Кінәлі адамдарға қатысты 
қатаң шара қолданылып, жағдайды жақ-
сартуға бағытталған ұсыныстар ен гізілді. 
$з тарапымыздан, бір де бір құ қық қа 
қайшы әрекеттер тексеріссіз және алдын 
алу шараларын қабылдаусыз қалмайтынына 
сендіргіміз келеді, – деді Б.Сыдықов.

Оның айтуынша, ведомство басшылығы 
сарбаздарды казармалық бұзақылықтан 
оқшаулау және жергілікті жерлерде әскери 
тәртіпті қамтамасыз ету үшін мүмкін 
бола тын барлық шараны қабылдап жатыр. 
Нәтижесінде, жылдан жылға қылмыстар, 
соның ішінде жарғыдан тыс қатынастар 

Енді арамызда сыйластық, түсіністік 
орна ды. Универ ситетке түсті. Менің 
ойым ша, қазіргі әскери қызмет бұрынғыға 
қарағанда к�п жақсарды. Онда жастарға 
оқу курсынан �тіп, белгілі бір мамандықты 
игеруге, кәсіп ке үйренуге мүмкіндік 
беріледі. С�йт іп, олар NEET жастар-
дың қатарын толықт ырмайды, – деді 
М.Баталова.

Ұлттық статистика бюросының дере-
гінше, 2023 жылдың қорытындысында не 
оқымайтын, не еңбек етпейтін NEET 
жас тардың саны 379,3 мың адамға жетті. 
Бұл елдегі жасы 34-ке жетпеген жастардың 
7,1%-ын құрайды. Армия еңбекқорлыққа, 
тәртіпке, жауапкершілікке, тіпті «тайм-
менеджментке» үйрете алады. Сондай-ақ 
қоғаммен қарым-қатынас жасауына, 
әлеу мет тенуіне к�мектеседі.

Маманның байламынша, әскерде неге 
әлімжеттік болатынын түсіну қиын емес. 
Түрлі-түрлі тәрбие алған, құндылық тары 
да әрбасқа жігіттер бір жерге жина лады, 
казармалық жағдайда бірге тұрады.

«$кінішке қарай, мектептегі балалар 
да т�белесіп, тіпті атысып жатады. 18-ден 
асқанда, бала жас�спірім жастан ересек 
шаққа �теді. $зіне, туыстарына, достарына, 
қоғамға деген к�зқарасы �згереді, қайта 
құрылады. Ол енді ересектер ортасында 
�з орнын иеленуге, �зін-�зі танытуға, 
мы қ ты жігіт, дербес тұлға екенін барлық 
жер де паш етуге тырысады. Сондықтан 
офицерлер, сержанттар �з қарауындағы 
жас жауынгерлерге әкедей бола білуі, 
олар ға жақын, қамқор болып, дұрыс жол, 
ж�н нұсқауы тиіс. Олардың �мірі әскери 
�нерге қатысты қызықты істермен, аза-
маттық �мірде де қажетке жарайтын жаңа 
біліммен, патриоттық құндылықтар мен 
толтырылғаны маңызды. Ерігуге, зері гуге 
мейлінше аз уақыт қалдырған ж�н», – деді 
психиатр. 

құ рылымдарда тіркелді, оған біздің еш 
қатысымыз жоқ, – деді Қорғаныс минис-
трі нің орынбасары генерал-майор Бақыт-
бек Сыдықов. 

Адам �ліміне соқтырған �зге 130 оқиға 
Т�тенше жағдайлар министрлігінде, 
Шекара қызметінде, Ұлттық ұланда және 
Мемлекет тік күзет қызметінде болған. 

Сонымен қатар Бақытбек Сапарбекұлы 
депутаттық сауалда айтылған «әскерде 86 
суицид болды» деген ақпаратты нақты-
ла ды: бұл фактілер де барлық күштік 
құры лымға тиесілі. Соның ішінде кейінгі 
4 жыл да Қарулы күштерде 40 суицид 
оқиғасы тіркелген. 2021 жылы – 10, 2022 
жылы – 7, 2023 жылы – 12, 2024 жылы 
– 11 оқиға. Санаттар бойынша т�рт жылда 
7 офицер, 22 келісімшарт бойынша әскери 
қызметші, 4 курсант (кадет) �зіне-�зі қол 
салған. 4 жылда мерзімді әскери қызметке 
шақыр ылған 7 жігіт суицид жасады. 2024 
жылы бір ғана оқиға тіркелген. Жыл аяқ-
талуға жақын қалғанын ескерсек, мер зімді 
боры шын �теп жүрген сарбаздар арасында 
суицидті азайта білген минис трлікке «бә-
ре келді!» деу керек еді. Алайда дәл осы 
мәліметтің �зі адам �мірінің ста тис тикадан 
артық құны қалмай бара жатқанын к�рсе-
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ҚОҒАМ

Кезінде жергілікті әкімдіктермен іс 
жүз інде б�лініп берілген жер учаскелері 
арада бірнеше жыл �ткенде «заңсыз» болып 
шыға келген. Бұл уақытта сол жерді әбден 
тыңайтып, шаруасын д�ңгелетіп, малын 
к�бейтіп, мидай жазық далаға жылыжайлар 
мен қоймаларға дейін салып алған шаруалар 
сотты болып, алған жерін мемлекетке кері 
қайтаруға мәжбүр болған. Содан іс жүзінде 
тек екі жыл ішінде ғана ақмолалық 180 
аграрлық шаруашылық жер учаскелерінен 
айырылып, тақыр-таза қалып отыр... 

Жер үлестерінің мемлекетке сот шешім-
дері арқылы кері қайтарылуына Ақмола 
облысының Жер ресурстарын басқару 
ж�нін дегі департаменттің талап арыздары 
негіз болған. Тексеріс нәтижелері туралы 
�з нұсқауларына сәйкес, мемлекеттік орган 
осы ған дейін аудандық және қалалық жер 
қатынастары б�лімдерінің жер учаскелерін 
уақытша тегін пайдалану және жер учас-
келерін жалға алу келісімшарттарын жа-
рам сыз деп тану туралы сотқа талап арыз 
берген. 

Мәселен, Ақмола облысының мамандан-
дырылған ауданаралық экономикалық 
сотының �ндірісінде Біржан сал ауданы 
жер қатынастары б�лімінің «Нұралин» 
шаруа қожалығының басшысы Асылбек 
Нұралинге жер учаскесін жалға алу келісім-
шартын жарамсыз деп тану туралы талап 
арыз бар. Жерді 50 жылға жуық уақытқа 
сонау 2015 жылы шаруашылыққа мал 
шаруа шылығын жүргізу үшін жалға берілген. 
Осы уақыт ішінде фермер ауданның бас 
сәулетшісімен бизнес-жобасын жасап 
үлкен жұмыс жүргізген. Үлкен мал қоралары 
баздарына арналған ғимараттар салып, 
қызметкерлер үшін үй тұрғызған. Барлық 
коммуникациялар �ткізіліп, к�ліктер, 
арнайы ауылшаруашылық құралдары мен 
техникалар, 25 бас жылқы, 20 бас асыл-
тұқымды қара мал және 65 бас қой-ешкі 
сатып алған. 

– Жайылым жерлердің деградациясын 
болдырмау үшін мен учаскенің аумағы 
бойынша қоршау жасадым. Соның арқасын-
да осы уақытқа дейін карантиндік нормалар-
ды сақтап, жылқы, қара мал мен қой-ешкінің 
сан ын айтарлықтай ұлғайттым. Сонымен 
қатар жер учаскесінің шекарасында орна-
ласқан су қоймасының дамбасын нығайттым. 
Экожүйені үнемі қадағалап отырамын. 
Кәсіп тік балықты да �сіре бастадым, – 
дейді фермер. 

Шаруа қожалығында осы жылдар 
ішін де жаңа жұмыс орындары құрылған. 
Тек �з міндеттемесін ғана емес шаруа қо-
жа лығы ауыл тұрғындарының �мір сүруі 
үшін қолайлы жағдай жасай бастаған. 

Дегенмен 2022 жылдың тамызында 
ауылдық округ әкімдігі қызметкерлерінің 
тұр ғындармен кездесуі кезінде жерді ортақ 
пайдалануға қайтару туралы ұсыныс түскен. 
Шаруа қожалығы ерікті түрде мемлекет 
меншігіне жалға алынған жер учаскесінің 
бір б�лігі, яғни 180 гектарын қайтаруға 
келіскен. Қалған 120 гектарды �зі қолға 
ал ған мал шаруашылығын жалғастыру 
үшін қалдырған. 

Бұл әрекет аудан әкімдігімен тиісті 
келісімдермен бекітіліп, жерге орналастыру 
жобалары әзірленіп, жер учаскесіне заңды 
актілер рәсімделген. Келісімшарт Еңбекшіл-
дер ауданы әкімінің 2015 жылдың 1 шіл-
де сіндегі №А-7/138 қаулысымен және 
осы ған дейінгі жалдау келісімшартының 
жалғасы ретінде жасалған. Жер учаскесінің 
тек сәйкестендіру сипаттамасы ғана �згер-
ген. Ал жалға алу мерзімі, жер учаскесінің 
ауданы, конфигурация, жерді пайдалану 
құқығының �зі қайта ұсынылмаған. Яғни, 
бұл алғашқы құқық ұсыну болмағандықтан 
кон курс бойынша шара �ткізудің қажеттілігі 
болмаған. 

Біржан сал ауданы әкімдігінің 2023 
жылдың 17 сәуіріндегі №а-4/86 қаулысымен 
жер учаскесін жалға алу келісімшартын 
бұзу туралы келісім негізінде жер қорға, 
яғни мемлекет меншігіне кері қайтарылған. 
Бұл орайда іс жүзінде мемлекет меншігіне 
кері қайтарылған жер учаскесінің к�лемі 
осыған дейін айтылғаннан едәуір к�бірек 
болғанын атап �ткен ж�н. Яғни, шаруа 

мәсе лелердің ішіндегі ең �зектісі де сол 
жер мәселесі жайлы болды. Dсіресе, мем-
лекеттік қажеттіліктер үшін жерді мемлекет-
ке қайтарып алудың айналасында к�терілген 
даудың түйіні тым шиеленісіп кеткен. 
Мәселен, жиын барысында тағы бір мәрте 
к�терілген «АСКОП» ЖШС жиырма жылға 
жуық уақыт астық �сірумен және тұқым 
шар уашылығымен айналысып келеді. 
Компания тұрақты негізде барлық аграрлық 
шараларды жүргізіп, �з міндеттемелерінің 
бәрін адал орындап, жалақының жоғары, 
яғни республика бойынша орташа жала-
қыдан 30,6 пайызға к�п деңгейін сақтаған. 
Мұнымен қоса, шаруашылық соңғы жыл-
дары ғана 16 миллиард теңгеден астам 
ин вес тиция құйып, бюджетке аударымдары 
�ткен жылы 1 миллиард теңгеден асып 
жы ғыл ған. 

Алайда соңғы екі жылда «АСКОП» 
ЖШС да Қорғалжын ауданы жер қаты-
настары б�лімінің тарапынан қысымға 
ұшырап, 2 700 гектардан астам жер учас-
кесіне заңды құқыққа қол жеткізе алмай 
келеді. 

– Hкінішке қарай, Жер кодексінің 
43-бабын мемлекеттік органдардың ж�нсіз 
түсіндіруінен біз жер учаскелерінен айырылу 
мәселесіне тап болдық. Бұл �ңірде болып 
жатқан жүйелі мәселеге айналды. Бүгінде 
облыстың екі жүзге тарта агробизнес субъ-
ек тілері осындай қиындықтарға тап болып 
отыр. Осыған дейін кәсіпкерлер палатасымен 
бірлесіп, мемлекеттік органдармен сотқа 
дейінгі реттеуге келдік. Бірақ тексерістер 
қорытындысы бойынша, жер конкурстан 
тыс берілген болып шықты. Біздің тарапта 
ешқандай қозғалысты к�рмейміз. Hкініштісі, 
сол жылдар бойы жұмыс істеген адал су-
бъек тілердің жер учаскелері тартып алынып 
жатқанда, пайдаланылмай қурай басып 
жатқан жерлерге ешкім де тиіспейді, – 
дейді «АСКОП» ЖШС басшысы Николай 
Степаненко. 

Жиын барысында с�з с�йлеген Ерғали 
Шориннің айтуынша, Мемлекет басшы-
сының тапсырмасы бойынша жерлерді 
тәркілеу бойынша бұрынғы комиссияның 
жұмыс форматы мен атауы ауыл шаруашы-
лығы қажеттіліктеріне арналған жерлерді 
қайта б�лу, сонымен қатар жер ресурстары-
ның тиімді пайдалануды бақылау ж�ніндегі 
республикалық комиссия болып �згертілген. 
Барлық мүдделі органдар кіретін комиссия 
агробизнестің адал және жосықсыз субъек-
тілерінің тізімін жүргізетін болады. Салық 
т�лемін, �ңірде тиісті ауылшаруашылық 
жерлерін дамыту және инвестиция тартуды 
қамтамасыз еткен ауыл шаруашылығы 
�ндірушісінің жағымды портретін ескере 
отырып, арнайы комиссия жергілікті 
жерлерде ауыл шаруашылығы �ндіруші-
лерінің құқықтарын жалғастыру мәселелерін 
реттеу мәселесімен айналысатын болады.

180 гектардың орнына 199 гектар қайтарған. 
Алайда биыл аудандық жер қатынастары 
б�лімі фермерде қалған 101 гектар жер 
учас кесін жер кодексінің 48-бабының 
1-тармағына сүйеніп даулауға шешім қа-
былдаған. Шаруаның басы шым-шытырық 
шырмауға ілініп, даудың арты тым шиеле-
н ісіп кеткенін Ақмола облысының кәсіпкер-
лер палатасы да жеткізді. 

– Бір атап �терлігі, мемлекеттік орган 
тарапынан шаруаның атына ешқандай 
алдын ала нұсқау немесе хабарлама түспеген. 
Біржан сал ауданы жер қатынастары б�лі-
мі нің позициясы біз түсіне алмадық. Hй т-
кені ол �зінің осыған дейін қабылдаған 
шешімдерінің күшін жойып, жерді пайда-
ланушыны сотқа беріп отыр. Бұл жағдай 
мемлекеттік органның б�лімнің жұмысын 
реттемелейтін ережені бұзып, жоғары 
тұр ған құрылымдардың алдында есептің 
тәртібі мен талап қою мерзімінен тыс �з 
білгенін жасағанын к�рсетеді, – дейді 
Ақмола облысының кәсіпкерлердің құқық-
тарын қорғау ж�ніндегі кеңестің т�райымы 
Валентина Геращенко. 

Жер қатынастары б�лімі мұнымен қоса 
шаруа қожалығының құрылуы кезінде 
қомақты қаражаттың, уақыттың, басқа да 
шығындардың жұмсалғанын да назарға 
алмаған. Барлық құрылыс материалдары, 
техникалар мен жабдықтар, сонымен қатар 
құрылысшылардың жалақысы мен құқық 

САЛАНЫҢ СОРЫ – СОЛҚЫЛДАҚ ЗАҢ

Теріскейде ежелден бері қазақтың басты дауларының бірі 
– жер мәселесінің айналасында шу басылар емес. Ауыл-
дағы ағайын алақандай ғана жайылым жердің жоқтығын 
айтып шырылдайды. Мал бағудың өзі сарыуайым болған 
ауылдардың ащы зарын осыған дейін де бірнеше мәрте 
жазғанбыз. Бұл жолы жермен тікелей айналысып, егін 
егіп, мал бағып, пайдасын сол маңдағы елі де, өздері де 
көріп келген шаруалардың шымбайына батқан жайды 
оқырман назарына ұсынбақпыз.

беруші құжаттарды бірнеше мәрте қайта 
рәсімдеу де шаруа қожалығының есебінен 
алынған. Кәсіпкерлік палатасындағылар 
бұл орайда Президент Жолдауында айтқан 
мәселелердің де назардан тыс қалды деп 
есептейді. 

– Соңғы Жолдауында Қасым-Жомарт 
Тоқаев: «Егер жерді заңды бұза отырып 
алып әрі пайдаланбаса, онда ол жер мем-
лекетке жеңілдетілген рәсіммен кері қай-
тар ылуға тиіс. Бірақ егер жерді пайдаланушы 
адал жұмыс істеп, инвестиция салса онда 
қолданыстағы �ндірісті бұзуға болмайды. 
Мұнда ауыл адамдарының тұрақты жұмыспен 
қамтылуын ауылдың абаттандырылуы 
бойынша жұмыстың қолға алынғаны 
ескерілгені ж�н» деп атап �ткен еді. Мемле-
кеттік органның әрекеті кәсіпкерлікті 
дамытудың негіз болатын принциптеріне 
және Мемлекет басшысының қойған 
ауылды жерлерді дамыту ж�ніндегі 
міндеттеріне қарама-қайшы келеді деп 
санаймын. Мұндағы жағдай Президенттің 
Жолдауындағы тағы бір маңызды цитатаға 
сай келеді: «Олардың заңды қызметіне 
кедергі келтір осыдан шығатын барлық 
салдармен �те үлкен құқықбұзушылық 
деп қарастырылуға тиіс», – деп атап �тті 
Валентина Геращенко. 

Түйткілді мәселе Ақмола облысының 
Кәсіпкерлер палатасындағы бірыңғай есеп 
күнінде талқыға түсті. Облыс әкімінің 
орынбасары Мұрат Балпанның қатысуымен 
�ткен шара барысында бақылау және 
қадағалау органдары дәстүрлі түрде бизнес 
алдында жүргізілген жұмыстары туралы 
есеп берді. Тексерістер барысында анықтал-
ған заңбұзушылықтар туралы айтып, 
сонымен қатар заңнамадағы міндетті 
талап тар, жаңадан енгізілген �згерістер 
жайлы ақпараттандырды. 

Жиын барысында облыстық мемлекеттік 
Сәулет және құрылысты бақылау бас-
қармасының басшысы Бахидбек Оспан-
бековтің, Жер ресурстарын басқару де-
пар таментінің басшысы Ерғали Шоринның 
баяндамалары тыңдалды. К�терілген 

«Жер қатынастары – �те нәзік сала. 
Бұл даулы мәселелер құқықтық алаң шең-
берінде болмаса, басқаша шешілмейді. 
Қазір арнайы комиссияның жұмыс алгоритмі 
жетілдіріліп жатыр. Расында да, адал бизнес 
зардап шегіп жатыр. Сіздер меншік иелері 
ретінде заңды бұза отырып, кезінде жерді 
берген лауазымды тұлғалардың әрекетіне 
жауапкершілік артпайсыздар. Біз жақын 
арада комиссия құрып, мәселені заңмен 
бекітілген тәртіпте шешімін табуға тыры-
самыз», – деп атап �тті облыс әкімінің 
орын басары Мұрат Балпан. 

Бұл орайда адал кәсіпкерлерді баса-
к�ктеп тұншықтыру әрекетінің соңғы 
кезде к�бейіп жатқанын облыстық Кәсіп-
керлер палатасының директоры да атап 
�тіп, түйткілді мәселені шешу қажеттігін 
айтты. 

– Адал кәсіпкерлерді негізсіз тексерістер 
мен қудалаудан қорғау Мемлекет басшы-
сының экономиканы либералдау, эко-
номикалық құқықбұзушылықтарды қылмыс 
деп танымау және оған мемлекеттік және 
квазимемлекеттік ұйымдардың заңсыз 
араласуына жол бермеу – соңғы Жарлығына 
сәйкес келетін біздің ортақ міндетіміз, – 
деді Ақмола облысы Кәсіпкерлер палата-
сының директоры Ерқанат Мұсылманбек.

P.S. 
Қалай дегенмен де, жер дауының айна-

ласында шешімін таппаған, бір-біріне 
қай шы келетін жайттар әлі де болса жетіп 
ар тылады. Бұл орайда заңның солқылдақ-
тығы мен шикілігінің де тигізіп жатқан кері 
ықпалы аса зор. Сондықтан даулы мәселе-
лердің алдын алу және жер берумен байла-
нысты заңсыздықтарды реттеу үшін бір інші 
кезекте заңды тағы бір мәрте қарастырып, 
одан кейін "гіз де "лмейтін, арба да сынбай-
тын жолды тез арада анықтау қажет деген 
ой да мыз...

Абзал АЛПЫСБАЙҰЛЫ, 
Ақмола облысы 

«AMANAT» партиясы әлеуметтік 
әділ дікті заң жүзінде бекітіп, іс жүзінде 
қалпына келтіруге кірісті. Қоғамның 
инклюзивті болуын қамтып, ерекше 
қа жет тіліктері бар азаматтарға қолайлы 
орта түзуде «Кедергісіз келешек» жо-
ба сын іске асыруды қолға алды. Пар-
тияның осы жобасы аясында бүгін 
Түр кістан қаласындағы «Түркістан 
Арена» стадионында балаларға арналған 
«Тең мүмкіндіктер» инклюзиялық 
спорт фестивалі болып �тті.

«AMANAT» партиясы Түркістан 
облыстық филиалы Dйелдер қанатының 
бастамасымен ұйымдастырылып �т-
кізілген фестивальге облыс әкімдігінің 
бірқатар басқармалары қолдау к�рсетті. 
Фестивальдің ашылу салтанатында 
партия филиалы Dйелдер қанатының 
кеңесшісі, атқарушы хатшысының 
орынбасары, Түркістан облыстық 
мәслихатының депутаты Қалыйма 
Жант�реева, Түркістан облысы әкімнің 
орынбасары Ертай Алтаев с�з алып, 
белсенді �мір салтын ұстануға бекінген 
балақайларға берекелі жеңіс жолын 
тілеп, жарыстан үздік шығуларына 
тілек тестіктерін жеткізді.

«Басты құндылығымыз – адам деп 
белгілеген қоғамымызда, балалар – 
біздің басты байлығымыз. Бала жанын 
анадан артық кім ұғады? Облыстық 
партия филиалының Dйелдер қана-
тының бастамасымен �тіп жатқан 
фестивальге 100-ден астам ерекше 
күтімді қажет ететін балалар қатысуда. 
Біз осы іс-шараны �ткізу арқылы 
ерекше білім беру қажеттіліктері бар 
балаларды әлеуметтендіруді мақсат 
тұттық. Балалар арасында �зара 
бауырластықты, достықты, сыйлас-
тықты арттыруды к�здедік. Жеткіншек-
теріміздің әлеуметтік белсенділігін 
қамтуды, �зіне деген сенімін нығайтуды, 
спортқа және физикалық жаттығуларға 
бейім боп �суін к�здедік. Бастамамызды 
�ткізуге қолдау білдірген Түркістан 
облысы әкімінің орынбасарларына 
және олар жетекшілік ететін басқарма-
лардың басшыларына, партия филиалы 
жанындағы отбасы және әлеуметтік 
қолдау ж�ніндегі қоғамдық кеңестің 
�кілдеріне, іс-шараның �туіне ұйытқы 
болған білім, мәдениет және спорт 
ұйым дарының басшыларына, балалары-
ның жетістіктеріне үлкен үміт артып 
келген ата-аналарға, мұғалімдерге, 
жат тық тыру шыларға іс-шараны ұйым-
дас тыру комитеті атынан алғысымды 
білдіремін», – деді Қалыйма Жант�ре-
қызы.

Айта кету керек, «AMANAT» пар-
тия сының Dйелдер қанаты, партия 

Орталық аппаратының Саяси жұмыс 
департаменті, партияның Саяси 
менед жмент академиясы, «Тең мүмкін-
діктер әлемі» республикалық қоғамдық 
қоры әзірлеген фестиваль ережесі 
бойынша, оған қатысушылар 3 негізгі 
спорт алаңында �зара жарысқа 
түсті.

№1-ші алаң «Бочча» деп аталып, 
боччадан инклюзиялық командалық 
жарыстар �тті. Бочча паралимпиадалық 
спорт түрлеріне жатады, оған қимыл-
тірек аппаратының және менталдық 
бұзылыстары бар жас спортшылар 
қа тысты. 

№2-ші алаң «Біз жеңімпаз боламыз!» 
деп аталып, оған қатысушылар арасында 
инклюзиялық командалық эстафетасы 
�тті. Эстафеталық жарыстар 4 кезеңді 
құрап, оған қатысушы балалар сызық 
бойынша жүгіру, шеңбер ішінен �тіп, 
қолына шеңбер ұстап жүгіру, доппен 
жүгіру, оны аяқпен домалату, кедергі-
лерден жылдам �ту тапсырмаларын 
орын дады. 

№ 3-ші алаң «Жеңіл атлетика» деп 
аталып, команда ойыншылары 50, 
100, 200 м қашықтыққа жүгіруден 
жарыс ты.

Жарысқа кіші санат бойынша: 3-5 
сынып оқушылары, аға санат бойынша: 
6-8 сынып оқушылары қатыстырылды.

Фестивальдің Түркістан облысында 
�тетін кезеңінде Түркістан, Кентау 
қалалары мен Бәйдібек, Ордабасы, 
Сауран аудандарынан барлығы 10 
команда қатысты. Жарысқа қатысушы 
әр ауданнан кіші және аға санат 
бойынша екі командадан қатысты-
р ылды. Фестивальге қатысушылар 
мен стадионға жиналған к�рермендер 
жа рыс нәтижесін асыға күтті.

Жарысқа қазылық еткен т�реші-
лердің шешімімен, бірінші, екінші 
және үшінші орындарға лайықты деп 
танылған жеңімпаз командаларға ар-
найы кубокты, жеңімпаздар медальда-
р ын және дипломдарын Түркістан 
облысы әкімінің орынбасары Бейсенбай 
Тәжібаев, «AMANAT» партиясы Түр-
кіс тан облыстық филиалы Dйелдер 
қанатының кеңесшісі Қалыйма 
Жант�реева, Түркістан облысының 
Жұмыспен қамтуды үйлестіру және 
әлеуметтік бағдарламалар басқарма-
сының басшысы Dсия Темірбаева, 
Дене шынықтыру және спорт бас-
қармасы басшысының орынбасары 
Жазира Мүслімова, Түркістан облыстық 
мәслихатының депутаты, «AMANAT» 
партиясы Түркістан облыстық филиалы 
жанындағы отбасы және әлеуметтік 
қолдау ж�ніндегі қоғамдық кеңестің 
т�рағасы Ғалымжан Елшібай, «Арман-
дар орындалады» қайырымдылық 
жобасының үйлестірушісі Dсел Бимыр-
заева табыстады.

БАЛА – БАҚЫТ, 
БАЛА – БАЙЛЫҚ
Мемлекет басшысы барлық азаматқа тең мүмкіндік-
тер беру арқылы әділетті мемлекетті құратынымызды 
айтқан болатын. Осы орайда Қазақстан Республика-
сының Президенті: «Біз – ерекше қажеттіліктері бар 
адамдар үшін бірдей мүмкіндік жасауға міндеттіміз. 
Мен бұл туралы өзімнің сайлауалды бағдарламамда 
айттым. Қазақстанда ешкімнің құқығы шектелмеуі 
керек», – деп нақты атап көрсетті.

Назгүл НАЗАРБЕК, 
Түркістан облысы
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Балалар үйін азайту мақсатында кәсі-
би патронат тәрбиешілер институтын ен-
гізу стратегиясы әзірленген еді. Осылай-
ша, балалар үйінде тәрбиеленіп жатқан 
баланы патронат отбасы �з қамқорлығы-
на ала алады. Десе де, балалар үйіндегі 
бала санының к�беюі нақты шешімін 
таппай келеді. Ата-ананың сол шешімі 
баланың тағдырын шешеді. Сенаторлар 
кеңесінің мүшесі, қоғам қайраткері Ди-
нар Нүкетаева мұндай �зекті мәселенің 
�ршуін ата-ана жауапкершілігінің азай-
ып, ұлттық тәрбиенің құлдырауымен 
байланыстырды.

«Жүрегімізге бататыны, ата-ананың 
қамқорлығынсыз қалған 21 387-ден астам 
баланың 80 пайыздан к�бі қазақтың қара 
домалақтары, қалған 4 пайызы басқа ұлт 
�кілдері екен. Ата-бабамыздан қалған 
жақсы тәмсіл бар: «Жесірін қаңғытпаған, 
жетімін жылатпаған ел едік». Қазір жесірі 
де қаңғырып жүр, жетімі де жылап жүр 
деуге болады. Мұның барлығы азамат-
тарға, әсіресе қазақ ұлтына үлкен сын деп 
айтқым келеді. Балалар үйінде 3 700-ден 
астам бала тәр биеленеді екен, қалған ба-  
лалар қазақстандық отбасылардың асы   -
рап алуына байланысты патронаттық 
тәр биеде. Статистикаға сүйенсек, осы ба-
лалардың 96 пайызы ата-анасынан айы-
рыл ған бала екен», – дейді Д.Нүкетаева. 

Баланы балалар үйіне тапсыруға бел 
буғандар қандай да бір себеппен жауап-
кершіліктен қашатыны анық. Динар 
Нүкетаеваның айтуынша, ол бірнеше 
жағ дайға негізделген. Мәселен, дүниеге 
келген баланың денсаулығында ауру 
белгілерінің болуы, жоспарланбаған жүк-

ЖЕТІМНІҢ КӨЗІ ЖАСТЫ ЕКЕН

Соңғы жылдары Сыр ме-
дицинасы қарқынды да-
мып келе жатыр деп ауыз 
толтырып айтқанымызбен, 
ауыл-аймақ елді мекен-
дерде білікті мамандар-
дың тапшылығы сезіледі. 
Соның салдарынан дерті-
не шипа іздеген жандар 
дәрігер таппай, облыс 
орталығына, ірі қалаларға 
сенделіп баруға мәжбүр.

СЫР МЕДИЦИНАСЫ 
МАМАНҒА МҰҚТАЖ

Бауыржан Момышұлы «Адам өміріндегі ең үлкен қуаныш – бала сүю» деген. 
Халық батырының айтқан көрінісі қазіргі қоғамда басқаша сипат алып барады. 
Бауыр еті баласын құшағына басудың орнына, «тірі жетім» ететіндер азаяр 
емес. Оның дәлелі – еліміздегі балалар үйіне түскен бала санының артуы. 
Соңғы 3 жылда балалар үйінің саны 21 мекемеге азайғаны жақсы жаңалық 
болғанымен, биыл ата-ана қамқорлығынсыз қалған бала саны тағы да өсті. 
Қазір елімізде жетім және ата-анасының қамқорлығынсыз қалған 22 мыңға 
жуық бала бар. Ал мұндай балалар үшін 115 мекеме жұмыс істеп тұр.
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Осындай қиындықтың құрсауында 
қалған алыс ауылдардағы ағайын сан 
мәрте дабыл қаққанымен, бұл мәселенің 
түйіні тарқатылар емес. Мемлекет тара-
пынан тиісті шаралар қолға алынса да, 
маман тапшылығын түбегейлі жою мүм-
кін болмай тұрған сыңайлы.

Алыстағы ауылдар мен аудан орта-
лықтарын айтамыз-ау, арагідік мұндай 
келең сіздік облыс орталығындағы емдеу 
мекемелерінде де қылтиып к�рініп қалып 
жатады. Мәселен, бірнеше ай бұрын облыс 
орталығындағы медициналық емдеу меке-
месінде маман тапшылығы бар екені жа-
йында шу шықты. Атап айтқанда, қаладағы 
«Сенім» емханасында бала дәрігері мен 
хи рург маманының жетіспеушілігі болып, 
әлеуметтік желіде дау туғызғаны ел есінде. 
Сол уақытта бұған дейін жоғары деңгейде 
қызмет к�рсеткен емхана құрылтайшысы 
ауысқаннан бастап емдеу мекемесінің жұ-
мыс сапасы т�мендеп кеткені с�з болды. 
Соған сәйкес, медициналық мекеме тара-
пынан кадр тапшылығы қыспаққа алып 
тұрғанын жоққа шығармай, түйткілдің 
түйінін тарқатудың тиімді тетіктері қарас-
тырылып жатқанын алға тарт қан бо латын. 

Негізінен, медицина саласының бі-
лікті маманға мұқтаждығы кешелі-бүгін 
туындаған мәселе емес. Еліміз бойынша 
бұл келеңсіздік к�п жылдан бері шешімін 
таппай, қордаланып тұр.

Кей деректерге сәйкес, былтырдың 
�зінде еліміз бойынша медицина сала-

Ербақыт ЖАЛҒАСБАЙ,
Қызылорда облысы

сындағы мамандықтардың б�лінісінде 
787 – анестезиолог-реаниматологтар, 
291 – акушер-гинекологтар, 304 – пе-
диаторлар, 104 – неонатологтар, 65 – 
балалар инфекционистері, 51 – балалар 
неврапотологтары сынды к�птеген кадр 
тапшылығы болып тұрғаны жайында 
мәлімет тарады. Нақтысы ел аумағын-
да 7 606 орта медициналық персонал 
жетіспеушілігі сезілсе, оның ішінде 
6 468 маман қалаларда, 1 138 маман ауыл-
дарда тапшы екені айтылып қалды. 

Бұл к�рсеткіште Қызылорда облысы-
ның да үлесі жоқ емес. Халықтың пікіріне 
сәйкес, әсіресе алыс ауылдарда жыл са-
йын жаңадан медпункттер салынып, ел 
игілігіне пайдалануға бе       ріл генімен, онда 
ем-дом жүргізетін ма   ман тапшылығы 
жиі сезіліп жатады. Сондай-ақ облыс ау-

мағында гастролог, гемотолог, вирусолог, 
инфексиолог, эпелептолог, невролог, 
гостроэнтеролог сынды дәрігер маман-
дардың аз дығы халық тарапынан жиі с�з 
бо лып жүр. Бұдан �зге, жоғарыда ай тып 
�ткеніміздей, дефектолог, невро лог, хи-
рург сияқ     ты дәрігерлердің тапшылығына 
тап болып жататын сәттер де жиі бо лып 
тұрады. 

Бүгінде облыс орталығының �зінде 
Қызылорда облыстық к�пбейінді ауру-
ханасы, облыстық балалар ауруханасы, 
теміржол ауруханасы, онкология орта-
лығы, периниталды орталық, Қызылорда 
қалалық к�псалалы ауруханасы мен к�п -
теген емхана тұрғындарға медициналық 
к�мек к�рсетуге негізделген. Мұнан 
�з  ге аудандарда орталық ауруханалар, 
ауыл дарда медициналық пункттер және 

Байқоңыр қаласында облыстық к�п-
бейінді ауру ханасының филиалы жұмыс 
істейді. Алайда бұл емдеу мекемелерінің 
барлығында маман тапшылығы бір бүйір-
ден тартып тұрады. Дейтұрғанмен, дер-
тіне дауа іздеп сабылған жандардың 
жанайқайын ескеріп, құзырлы орындар 
бұл түйткілдің түйінін тарқатуға неге 
құ    лықсыздық танытып келе жатқанын 
халық түсінбей дал.

Осы орайда кадр тапшылығы т�ңі-
ре гінде Қызылорда облыстық Денсаулық 
сақтау басқармасынан сұрап к�рдік. 
Басқарма тарапынан облыс аумағында 
маман тапшылығына қатысты мәселе 
бар екенін жасырмады. Бұл келеңсіздікті 
қалыпқа келтіру мақсатында кезең-ке-
зеңімен тиісті жұмыстар атқарылып жат-
қанын алға тартты. 

«Емдеу орындарындағы маман тап  -
шылығына қатысты олқылықты еңсе-
руде бірнеше бағыт бойынша жұмыстар 
жүргізіліп жатыр. Атап айтқанда, меди-
цина қызметкерлеріне сапалы жұмыс 
істеуіне жағдай туғызу үшін бар лық ау  -
дандық аурухана мен емхана жаңадан 
салынып, халық игілігіне пайдалану ға 
беріліп келеді. Соған орай маман же-
тіспеушілігі мәселесін түбегейлі жою 
мақсатында жалпы тәжірибелік дәрі-
герлерді даярлау ға Қызылорда облысы 
әкімінің 147 гранты, сондай-ақ буынды 
мамандарды резидентурада даярлауға 
156 грант б�лініп, жергілікті бюдждеттен 
қаржыландырылды. Бұл жайт медицина 
ұйымдарын акушер-гинекологтармен, 
неонатологтармен, анестезиолог-ре-
аниматологтармен қамтамасыз етуге 
мүмкіндік берді. Сонымен қатар жал-
пытәжірибелік дәрігерлер 2025 жылдан 
бастап бітіре бастайды. Осы арқылы 
саланы аймақтық дәрігерлермен толық 
қамтамасыз етуге мүмкіндік беретін 
бо лады. Бұдан �зге былтырғы жылдан 
бастап, 4 аудандық аурухана к�пбейінді 
болып қайта құрылуына байланысты 
оған қажетті нейрохирург, ангиохирург, 
рентгенолог және УДД дәрігерлер даяр-
лануда. Сол сияқты жергілікті бюджет-
тен аса тапшы мамандарға бірмезеттік 
к�термеақы жыл сайын 20 маманға ЖБ 
есебінен 500 АЕК к�лемінде беріліп, 
қазір 99 жас маман қамтылды. Осы орай-
да тағы бір айта кететін жайт, М.Оспанов 
атындағы Батыс Қазақстан медицина 
университеті және С.Асфендияров атын-
дағы Ұлттық медицина унивеситетімен 
басқарма арасында меморандум жаса-
лып, жас мамандарды тарту, жұмысқа 
тұрғызу және тұрақтандыру шаралары 
жүйелі түрде жүзеге асырылуда», – деп 
түсіндірді бұл жайында Қызылорда об-
лыстық Денсаулық сақтау басқармасы-
ның баспас�з қызметі.

Осылайша, басқарма тарапы  нан, 
�ңірде �ршіп тұрған маман тап  шылығын 
еңсеру бағытында атқарылып жатқан 
шаралардың нәтижесін к�ретін күн 
алыс емесін алға тартады. Бұл тұр  ғыда 
қазірдің �зінде кейбір мамандарға деген 
мұқтаждық азая бастағанын ай тып отыр. 

Ал емханалардың есігін тоздырып, 
дертіне шипа беретін дәрігер таппай, 
Ал маты мен Астана қалаларында сен-
деліп жүрген халықтың жалғыз талабы 
бар. Қоғамның медицина мамандарына 
мұқтаждығы жедел шешілгенін қалайды.
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тіліктің салдарынан немесе әлеуметтік 
жағдайдың нашарлығынан қаншама бала 
отбасында емес, «б�тен» жерде тәрбие-
леніп жатыр. 

«Соңғы статистикалық к�рсеткіште 
8 796 бала аутист болып туыпты. Cлемдік 
к�рсеткіште бұлардың саны бұрыннан 
�те к�п. Аутизм белгілері байқалған 
балаларға физикалық, психологиялық, 
эмоционалдық к�мек берілуі керек. Олар 
шағын орталықтарда жүзеге асырылады. 
Ондайда ата-ананың бала алдындағы жа-
уапкершілігі артып, тәрбиесіне, денсау-
лығына байланысты түрлі жұмыс атқаруы 
керек. Бірақ ата-ана оған салғырт қарап, 
балаларын балалар үйіне тапсырып жатыр 
деген ойдамын. Тағы бір себеп, патро-
наттық тәрбиеге алып, кейін қайтадан 
мемлекет тәрбиесіне �ткізетін отбасылар 
бар. Сондықтан балалар үйіндегі сандық 
к�рсеткіш �згеріп тұрған шығар. 

Одан кейін қазір ажырасу мәселесі 
де �те к�п және бойдақтар саны артып 
келеді. Кейбірінің к�терген шаңырағы 
ұзаққа бармай, шайқалып жатыр. Аза-
маттық неке деген де бар. Міне, осындай 
жағдайда туған баланы біріне-бірі сілтеп, 
ақыр соңында балалар үйіне тапсыруға 
шешім қабылдайды. Мұның бәрі ұлттық 
тәрбиенің, ұлттық сананың, жауапкер-
шіліктің, мәдениеттің құлдырауынан 
болып отырған жағдай. Cр баланың 
болашағы былай болады деп кесіп айту 
мүмкін емес. Сондықтан балалар үйінде 
�сіп, ЖОО-да білім алып, әлеуметтік 
жағдайы жақсарған балалар да бар, әлеу-
меттендірілмей, зорлық-зомбылыққа 
ұшырағандары да кездеседі. Дегенмен 
патронат отбасында жақсы тәрбие алып 
жатқандары да к�п. «Неке (ерлі-зайып-
тылық) және отбасы туралы» кодексті 
талқылап, оған �згерістер мен толықты-

рулар енгізетін кезде, шетелдік тәжіри-
белерді қарадық, АҚШ-тың бірнеше 
штатында болдық. Сол кезде байқағаным 
баланы балалар үйіне �ткізу �те қиын 
екен. Ақырғы уақытқа дейін ата-анаға 
ойын �згерту үшін үгіт-насихат айтылып, 
балалар үйіне �ткізбеу үшін барлық жұ-
мыс істеледі екен. Cлеуметтік педагогтер, 
психологтер, тіпті к�ршілер мен қоғам 
болып жұмыла к�мек к�рсетеді. «Неке 
(ерлі-зайыптылық) және отбасы туралы» 
кодексіне бірнеше рет �згерістер мен то-
лықтырулар енгізілді. Соның бірі қазақ 
балаларын бұрын шетелдіктер де асырап 
алып, шекара асырып әкететін еді. Қазір 
балалар үйінде тәрбиеленіп жатқан бала-
ны тек қазақстандық отбасы ғана �з тәр-
биесіне ала алады. Ата-ана баланы асырап 
алғаннан кейінгі істеріне заң талаптарын 
қатаңдату керек деп ойлаймын. Hйткені 
қазір үйлену де, үй болу да оңай болып 
кетті. Осының бәрі оңай болған жерде заң 
талаптары қатал болса екен деген ойым 
бар», – деді Сенаторлар кеңесінің мүшесі.

Соңғы уақыттағы балалар үйіндегі 
бала санының артқанымен Астанадағы 
Х балалар үйінің тәрбиешісі Айгүл Мың-
жасар (аты �згертілді) да келісетінін 
айтты. Оның айтуынша, �зі 4 жылдан 
бері жұмыс істеп жүрген балалар үйіне 
аптасына анасы бас тартқан 3-4 бала 
келеді екен. 

«Бізде тек ата-анасы бас тартқан 
балалар ғана емес, балабақша үлгісін-
дегі топтарға келетін балалар да бар. 
Сондықтан біздің мекемеге түсетін ба-
лалардың барлығы дерлік тастанды 
деу ге келмейді. Себебі анасы немесе 
әкесі баласын 1 айдан 12 айға дейін 
уақытша қалдыра алады. Балалар біздің 
мекемеге әртүрлі себеппен түседі (анасы 
бас тартқан жағдайда немесе уақытша, 

кейбір ата-аналар ішімдік ішіп немесе 
ұрған жағдайда, қараусыз қалдырып 
кеткен жағдайларда). Түсетін бала саны 
әр жылда әртүрлі. 2020 жылы аптасына 2 
баладан түсетін. Соңғы 3 жылда бұл к�р-
сеткіш азайды. Бірақ биыл тағы да артып 
отыр. Ата-анасы балаға күш к�рсеткенде, 
қарау сыз қалдырса маскүнем немесе 
нашақор болса олар ата-ана құқығынан 
шектеледі немесе айырылады. Осы себеп-
тен де балалар жиі түсіп жатады. Патронат 
тәрбиесіндегі балаларға қамқоршы және 
қорғаншы орган жауапты.

Мекемеде тәрбиеленіп жатқан бала-
ны патронат отбасылар �з қамқорлығына 
алады. Асырап алушылар к�п жағдайда 
тек ақша т�ленетініне қызығып алып жа-
тады. Шын ниетімен алатындарды аз деп 
айтар едім. Бірақ олар баланы �з отбасына 
алып кеткеннен кейін міндетті түрде бала 
жағдайынан хабар беру үшін фотосурет 
жіберіп тұрады, әр жылдың соңында 
мекеме қызметкерлері сол отбасының 
үйі не барып баланың жағдайын тексеріп 
қайтады. Баланы тапсыратындар к�біне 

қиын �мірлік жағдайын алға тартады. 
Бірінің тұратын пәтері болмаса, енді бірі 
жұмыссыз. Мұндайда баланы уақытша 
мерзімге �ткізеді. Cлеуметтік жағдайын 
жақсартып алған соң, қажетті құжаттар-
ды жинап қайта алып кетеді. Cлеуметтік 
қызметкерлер баланың құжаты болмаған 
жағдайда керекті құжаттарын қайта алып, 
ата-анасын, туыстарын іздейді және 
Отбасы банктен шот ашып береді. Мені 
жиі алаңдататын сұрақ: балалар үйінде 
�скен баланың болашағы қандай болмақ? 
Ол балалар үйінен шыққан соң қалай 
оқуға түседі, оған мемлекет ақша т�лей 
ме, оқуға грант б�ліне ме деген сұрақ 
мені де жиі мазалайды», – дейді мекеме 
қызметкері.

Ұлттың болашағы – балалар. Ал олар 
отбасында емес, тәрбиені «б�тен» жерден 
алса, әке мен ананың мейіріне б�леніп 
�спесе ел тағдыры не болмақ? Бұл бір кісі 
алаңдап, бір кісі шешетін мәселе емес. Cр 
ата-ана �зіне артылған жауапкершіліктен 
қашпай, бүлдіршіндердің к�зінен жас 
тамбаса екен.
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Назгүл НАЗАРБЕК,
Шымкент қаласы

Әдебиет БЕЛГІБАЙҰЛЫ,
Қарағанды облысы

Қаржы пирамидасы – 
тиім ді инвестициялар-
ды имитациялайтын 
алаяқтық жо ба. Қаражат 
ақша салып қана қой-
май, өзімен бір ге басқа 
адамдарды да тартатын-
дардың есебінен тү сіп 
тұрады. Бұл ретте пира-
миданың жоғарғы жа-
ғын дағылар шынымен 
табыс таба алады.

Айта кетсек, тұрғын үй жағдайын жақ-
сар туға арналған нысаналы жинақтарды 
пай далану ж�ніндегі уәкілетті оператор 
ре тінде «Отбасы банкі» тұрғын үй құрылыс 
жи нақ банкі» АҚ белгіленген, ал білім 
алу ға арналған нысаналы жинақтарды 2 
уә кілетті оператор – «Отбасы банкі» тұр-
ғын үй құрылыс жинақ банкі» АҚ және 
«Қа    зақстан Халық банкі» АҚ арқылы 
пай далануға болады.

Сондай-ақ жалпы «Ұлттық қор – 
ба ла ларға» жобасының операторы 

ре тінде Бірыңғай жинақтаушы зейнетақы 
қо ры белгіленді. Бірыңғай жинақтаушы 
зей нетақы қорының мәліметіне сүйенсек, 
«Ұлт тық қор – балаларға» бағдарламасын 
іс ке асырудың жеті айында, яғни 2024 
жыл  дың 1 тамызындағы жағдай бойынша 
зей  нетақы қоры жалпы к�лемі 1,7 мил-
лион АҚШ долларына 16 мың 891 �тінімді 
қа  рап, орындады. Яғни, белгіленген қара-
жат �тініш берушілердің банктік шот та-
рына есептеу үшін уәкілетті операторларға 
аударылды.

МИЛЛИОНҒА ЖУЫҚ БАЛА ҚОР 
ҚАРЖЫСЫН ПАЙДАЛАНА АЛАДЫ

Түркістан облысы білім басқарма сы-
ның хабарлауынша, �ңірде 18 жасқа дейін-
гі 964 мың 676 бала бар. Биыл оның 41 мың 
841-і кәмелеттік жасқа толады. Осы ретте 
Бірың ғай жинақтаушы зейнетақы қорына 
Түркістан облысынан Ұлттық қордың 
қаржысын тұрғын үй жағдайын жақсартуға 
пайдалануға 608 �тінім келіп түсіпті. 
Оның ішінде 485 баланың банктік шотына 
жал пы к�лемі 48 мың 474,05 АҚШ дол-
лары аударылған. Ал қаржыны білім алу 
үшін пайдалануға Түркістан облысының 
453 тұрғынынан �тінім келіп түссе, оның 
ішін де 296 баланың банктік шотына 29 
мың 592,13 АҚШ доллары к�лемінде ақ-
ша аударылған. Жалпы, «Ұлттық қор – 
балаларға» бағдарламасы бойынша ең к�п 
�тініш Түркістан облысынан келіп түскен. 

Одан б�лек, Мемлекет басшысы 
Түр кістан облысына келген іс 

са пары барысында «Түркістан облысы – 
елі міздегі халық ең тығыз қоныстанған 
ай мақ. Мұнда 2 миллионнан астам адам 
тұра ды. ;леуметтік саладағы бастамалар 
әр азаматтың тұрмысына �згеріс әкеледі. 
Об лыста апатты жағдайдағы және үш ауы-
сыммен оқитын мектептер әлі де бар. 
Мем лекет бұл мәселені шешуге барынша 
күш салады. Себебі еліміздің әрбір 7-ші 
сә биі осы �ңірде дүниеге келеді. Оларға 
са палы білім ордаларын салып, жағдай 
жа сау – маңызды міндеттің бірі», – деп 
атап �ткен болатын. Сонымен қатар «Біз 
жа лынды жастарға �мірде �зінің лайықты 
ор нын табуға жағдай жасаймыз». «Мен 
«Ұлт тық қор – балаларға» атты жаңа бағ-

рын дағы қаржыларын толық пайдаланып, 
қазірден болашағын жоспарлай алады. 

Бүгінде Түркістан облысында болаша-
ғы нан мол үміт күтетін жастар �сіп келеді. 
Жуыр да ұстаздар күніне арналған салта-
нат ты жиында Түркістан облысының 
әкі мі Дархан Сатыбалды айрықша еңбе-
гі мен к�зге түскен ұстазды ерекше мара-
пат тады. Шәкірті 42 елдің оқу орын да ры-
нан шақырту алған «Түркістан Білім-ин-
но вация» лицейінің география пәнінің 
мұ ғалімі Бастами Арғын Ержанұлына 
об лыстың атын елімізден б�лек, әлемге 
та нытқан ерен еңбегі үшін к�лік кілтін 
та быстады. Оның шәкірті Ислам ;бдірах-
ма нов қазір АҚШ-та оқып жатыр. Бұдан 
б� лек, оқушылары республикалық олим-
пиаданың жеңімпаздары болған, �зі іскер, 

мен 85 мыңнан астам ұстаз айналысып 
отыр ғанын атап �тті.

БАЛАЛАРДЫҢ БОЛАШАҒЫНА 
ЕРЕКШЕ К�ҢІЛ Б�ЛІНГЕН

Атап �тейік, биыл облысымызда білім 
саласына ерекше к�ңіл б�лініп отыр. 
Түркістан облысының әкімі Дархан 
Аман гелдіұлының тапсырмасымен биыл 
3,5 млрд теңгеге 265 арнайы пән каби нет-
тері алынуда. Сонымен қатар мектеп тер-
дегі интернет жылдамдығын ретке келтіру 
мақ сатында 630 млн теңгеге 330 мектепке 
Starlink құрылғысы орнатылған. Үздік 
пе дагогтерді басшылық қызметке кон-
курс сыз тағайындау үшін Оқу-ағарту 
ми нистрлігімен бірлесіп, 150 адамнан 
тұра тын кадрлық резерв жасақталуда.

«Алматыдағы Абай атындағы қазақ 
ұлт тық педагогикалық университетімен 
рес публикада алғаш рет біздің облыстың 

жә не арнайы қордың (Білім инфра құры-
лы мын дамыту қоры) қаржы к�здерінен 
21 мектеп салынуда.

Биыл облыс колледждерінде 10 жаңа 
ма мандық ашылып, онда дәріс оқитын 
оқы тушылар мен шеберлер к�ршілес 
ТМД мемлекеттерінде, сондай-ақ Гер ма-
ния, Франция, Аустрия, Түркия және 
Қы тайда арнайы халықаралық оқу курс-
тарынан �тіп жатыр.

Білім басқармасының басшысы 
со  ны мен бірге облыстың барлық 

мек тептеріне жаңа оқу жылынан бастап 
тың инновациялық жобалар енгізілетінін, 
бұл білім сапасына оң әсер етуі тиістігін 
жет кізді. «Корей еліндегі ІТ саласындағы 
к�ш басшы жоғары оқу орыны WOOSONG 
университетімен келісс�здер жүргі зіл-
генін, енді облыс әкімдігі Ғылым және 
жо ғары білім министрлігінің қолдауымен 
2025 жылы Түркістан қаласынан 
WOOSONG университетінің �кілдігін 

Мемлекет басшысы Қасым-Жомарт Тоқаевтың бастамасымен «Ұлттық қор – балаларға» 
жобасы аясында жыл сайын ұлттық қордың инвестициялардан түскен табысының 50 
пайызы кәмелеттік жасқа толмаған балалардың жинақтау шоттарына аударылады. 
Биылғы ақпан айынан бастап қазақстандықтар алғашқы төлемдерін ала бастады. 
Қор қаржысы тұрғын үй жағдайын жақсартуға, сондай-ақ балалардың білім ақысын 
төлеуге бағытталады. Қазақстандықтар қаржыны алу үшін нысаналы жинақтарды пай-
далану бойынша уәкілетті оператор ретінде тіркелген банктерге өтініш беруі қажет.

500-ден аса мектеп директорлары арнайы 
ме неджмент курстарынан �те бастады. 
Мұ ғалімдер мен әдіскерлеріміз Жапония, 
АҚШ, Германия, Франция, Малайзия 
жә не Финляндия елдерінде арнайы ха-
лық аралық оқу курстарына барып, білік-
тіліктерін арттырды. Бұл бағыттағы жұ-
мыс тар �з жалғасын табатын болады. 
Об лыста 419 мектеп асханасы жеке ин вес-
торлармен жаңғырту жобасы іске аса бас-
тады. Сонымен қатар биыл 300-ден ас там 
білім беру мекемелері ж�ндеуден �т -
кізілді», – дейді Ғалымжан Сұлтан бек ұлы.

Одан б�лек, �ңірде 29 жайлы мектеп 
құры лысы жүруде. Сондай-ақ облыстық 

аша ты нын мәлімдеді. Онда ІТ саласы 
бойынша кәсіби мамандарды даярлайтын 
болады.

«Балаға дұрыс білім берілмесе, оның 
эко номикалық ауыртпалығы ел дамуын 
те жейтін болады. Сондықтан да бала 
оқыту ісіне жауапкершілікті күшейтіп, 
нә тиже шығарады деп сенемін! Ол үшін 
ал дымен педагогтердің �зі кәсіби білімді 
болуы тиіс», – деді Ғалымжан Сұлтан бек-
ұлы. 

Мемлекет басшысының бастамасымен 
жү зеге асып отырған осынау балаларға 
ар     налған қамқорлықтардың нәтижесінде 
еліміздің ертеңіне сенім мол. 

 Бұйыр са, түркістандық жастар да 
кәмелет жасқа тол ғанда 
«Ұлттық қор – балаларға» қо рын дағы 
қаржыларын толық пайдаланып, 
қазірден болашағын жоспарлай алады.

дар лама қабылдауды ұсындым. Біз қор-
дың жыл сайынғы инвестициялық табы-
сы ның тең жартысын балалардың есеп-
шо тына аударатын боламыз. Бұл қаржыны 
олар кәмелет жасына толғаннан кейін 
бас панаға немесе білім алуға жұмсай ала-
ды. Осы шешім ұлттық табысты әділ б�лу 
қа ғидатына сай келеді деп есептеймін. 
Атал ған шаралардың бәрі �скелең ұрпақ-
тың болашағына арналады» деген-ді. 

Мемлекет басшысының осынау 
с�зі жастарға жігер берді. Бұйыр-

са, түркістандық жастар да кәмелет жасқа 
тол ғанда «Ұлттық қор – балаларға» қо-

белсенді, облыстық, республикалық бай-
қау лардың жүлдегері Т�леби ауданы Қо-
сан Мамытов атындағы мектебінің био-
логия пәнінің мұғалімі, 6 баланың анасы 
Нұрилла Баймаханқызына ноутбук тарту 
етті. Міне, бүгінде �ңірде осындай сый-
лық қа лайықты ұстаздардың білімді, та-
лант ты шәкірттері �сіп келеді. 

Түркістан облысының Білім басқар ма-
сының басшысы Ғалымжан Жұмашев 
об лыс балабақшаларында – 156 мың, мек-
тептерде – 522 мың және колледждерде 
– 42 мыңнан астам шәкірт білім алып 
жат қанын, ал осынау ұрпақты тәрбие леу-

АЛАЯҚТАР 
АЙЫЛЫН ЖИЯР ЕМЕС
Алаяқтықтан жапа шеккендердің саны артпаса, азаяр емес. Қарағанды облысы 
бойынша Экономикалық тергеу департаменті 24 қаржылық пирамиданың 
жолын кескен. Жалпы, алданғандар саны 3 мың адамнан асқан.

ТҮЙТКІЛ

Атышулы ресейлік әйгілі алаяқ Сергей Мавро-
дидің «МММ» компаниясы тоқырау уақыты 90 
жыл дары құрылған қаржы пирамидасына 15 мил-
лион адам ақша салыпты. Олардың арасында қара-
пайым жұмыскермен қатар жоғары шенді мем-
лекеттік қызметкер, қылмыс әлемінің серкелері де 
бол ған екен. Тіпті, «МММ»-нің акциялары руб ль-
мен қатар айналымға түсіп, мемлекеттің тұтас ты-
ғына қауіп т�ндірген де кездер болған.

Кейін әлгі алаяқ ұсталып, ұзақ жылға түрмеге 
қа   малды. Жазасын �теп шыққан соң «МММ-2», 
«МММ-3» компанияларын құрады, салымшы жи-
нады. Дегенмен қазақта «ауызы күйген үрлеп ішеді» 
де ген болушы еді. Алайда Мавродий кеткенімен 
із басарлары жолын жалғастырып, әлі күнге дейін 
ха лықты сан соқтыруда.

Маңдай терімен тапқанын алаяқтың қолына 
са нап берудің салдарын Қарағанды облы-

сында бір неше қаржылық пирамиданың �мір сүр-
генін бай қай сың. 

Қарағанды облысы бойынша Экономикалық тер-
геу департаменті басшысының орынбасары Ернар 
Махаев:

 – Қаржы пирамидасын құру және оның қыз-
ме тіне басшылық ету – бұл халықтың мүддесі мен 
құ қықтарына, сондай-ақ мемлекеттік биліктің бе-
де ліне әсер ететін ең күрделі қылмыстық құқық-
бұзу шылықтардың бірі. Қаржы пирамидасы – тиім-
ді инвестицияларды имитациялайтын алаяқтық 
жо ба. Қаражат ақша салып қана қоймай, �зімен 
бір ге басқа адамдарды да тартатындардың есебінен 

тү сіп тұрады. Бұл ретте пирамиданың жоғарғы жа-
ғын дағылар шынымен табыс таба алады. Ал соңы-
нан келгендер аңғалдықпен ақшаларын салып, 
ал да нып қала береді, – дейді.

Бүгінде қаржы пирамидаларын құру мен бас-
қаруға қатысты 12 іс сотқа жолданған. Сон-

дай-ақ интернет кеңістігінің мониторингі к�мегімен 
қаржылық пирамида белгілері бар бір жарым 
мыңнан астам сілтеме анықталып, оның 1 187-сі 
қазірдің �зінде бұғатталған.

Жоғарыда облыстың Экономикалық тергеу де-
партаменті 24 қаржы пирамидасын бейтарап тан-
дырды деп айтқан болатынбыз. Олардың қатарында 
QI Trade Kazakhstan, «Лидер Капитал 168» МҚҰ 
ЖШС, Finiko, Sincere Systems Group, Business Game 
ин тернет жобалары, «Не работа», «Котел» жоба-
лары, «Тендер», Bay Life, Millioner777, Life is Good, 
«Луч света», The Great Tower, «Рассвет и Мил лио-
неры», «Люкс», «bзіміз ғой, Арай», Faberlic, «До-
ве рие», Amanat Home, «Елім-ай 2019», GAP, «Та-
быс» сияқты ұйымдар бар.

Бір ғана жақында соты болған Life is Good қа р-
жылық инвестициялық пирамиданың ұйымдас-
тырушысы 30 салымшының 108 млн 780 мың 
теңгесін қалтасына басқан.

«Лидер Капитал 168» МҚҰ ЖШС филиалдарын 
ашып, осы қаржы пирамидасын басқарған И.Яков-
лева �зінің қылмыстық әрекеттерімен жәбірлену-
шілерге 180 млн теңге к�лемінде материалдық залал 
келтірген.

Ернар Махаевтың айтуынша, дәл осы алаяқ 
ұйымдарға алданған салымшылар саны үш мыңнан 
асса, оның бір мыңнан астамы – облыс тұрғындары. 

– Биыл қаржы пирамидаларын құрған алаяқ-
тарға қатысты т�рт үкім шықты. Атап айтқанда, 

«Лидер Капитал» пирамидасын құрған адам 9 
жылға, «Тендер» пирамидасы бойынша бес жарым 
жылға бас бостандығынан айырылды. Ал WhatsApp 
желісі және Telegram арналары арқылы халықтың 
ақшасын жинаған екі адамға 3,5 жыл мерзімге бас 
бостандығын шектеуге үкім шығарылды, – дейді 
Ернар Махаев. 

Ескертуді ескергеннің ұпайы түгел Қарағанды 
об лысы бойынша Экономикалық тергеу де пар-
таменті жүргізіліп жатқан жедел іс-шаралармен 
қатар, профилактикалық жұмыстармен де айна-
лысады. Атап айтқанда, интернет-кеңістікке мо-
ниторинг жүргізеді. Мәселен, биыл қаржы пира-
мидаларының белгілері бар 1 312 сілтеме анық-

талған. Оның 1 097-сі бұғатталса, 137 сілтемемен 
жұмыс жүргізілуде. Одан б�лек, департамент 
бұқаралық ақпарат құралдарында да тұрғындарды 
қаржы пирамидаларына тарту фактілерінің алдын 
алу бойынша жұмыстар ұйымдастырған. 

Айта кету керек, қаржы пирамидасында лицен-
зия болмайды. Қазақстан Республикасы Қаржы 
нарығын реттеу және дамыту агенттігінің Қарағанды 
қаласындағы �ңірлік �кілдер басқармасының бас 
маманы Наталья Кирсанова заманауи қаржы пи-
рамидалары �здерін табысты ұйым ретінде к�р-
сетіп, �здерін микроқаржы ұйымы, букмекерлік 
кең се, инвестициялық қор, тұтынушы кооператив-
тері міз деп жарнамалауы мүмкіндігін айтады. 

– Бүгінде қаржы пирамидалары жұмыстарын 
әлеуметтік желіде белсенді жүргізуде. Танымал мес-

сенджерлерде чаттар құрып, түрлі ұтыс ойын дары-
мен қызықтырады. Жылдам ақша табумен қызық-
тыратын алаяқтар қажетті соманы жинап алғаннан 
соң �з қызметтерін тоқтатып, тұтынушылармен кері 
байланысты мүлдем үзеді, – дейді Наталья Кир са-
нова. 

Алаяқтықтың тұзағына түспес үшін халыққа 
ай тылып та жатыр, жазылуда. Бірақ, жарнамасы 
жер жарғандардың арбауына түскендер азаймауда. 

Осыған байланысты Қазақстан Республикасы 
Қаржы мониторингі агенттігі ұйымдарда 

қаржылық пирамида белгілері мен алаяқтықты 
тек серуге бағытталған «Байқа, пирамида!» телеграм-
малық ботын да енгізді. 
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Қанат Алтынханұлы бүгінде 
Тараз қаласындағы Назарбаев 
зияткерлік мектебінің 12-сыны-
бында тәлім алуда. Жастайынан 
жаңашылдыққа жаны құмар %скен 
Қанат робототехника, технология, 
IT, автоматтандыру, жасанды 
интел лект және инженерия сала-
сы на айрықша қызығушылық 
танытып, оқу-білуге құмартқан.

–  2 0 2 1  ж ы л д а н  б а с т а п 
Назарбаев зияткерлік мектебінде 
робототехника үйрмесіне қатысып 
келемін. 7-сыныпта әуелі %зімнің 
шеберлігімді арттырудан баста-
дым. Ал 9-сыныпта %з жобамды 
қолға алдым. Сондай күндердің 
бірінде Қырғызстан мемлекетімен 
шекараласатын Жамбылдағы бір 
ауылдың электр энергиясын к%р ші 
елден алатыны, олардың жа-
рықтың ақысын т%леу кезінде 
қиналатындығы және жарық жиі 
%шіп қалатындығы туралы мәсе-
ле ні құлағым шалып қалды. Жағ-
дай ға үңілсем, ол жаққа электр 
энергиясы желісін жүргізу тиім-
ділігі т%мен болғандықтан, ешкім 
түйткілдің түйінін тарқата алмап-
ты. Содан аталған елді мекен 
тұрғындарын Қырғыз елінің қуат 
к%зіне тәуелділіктен арылту мақ-
сатында «Қалқымалы күн станса-
сы» жобасын қолға алдым, – дейді 
Қанат Алтынханұлы.

*нертапқыш %реннің айтуын-
ша, ол жобасын жандандырмас 
бұрын Жуалы ауданындағы Bur-
noye Solar күн электр стансасына 
ат ізін салып, кемшін тұстарын 
зерделеп алған екен. 

– Зерделеу барысында күн 
панельдері күн к%зіне дұрыс қара-
май тындығын, күн әрқашан қоз-
ға лыста болатындықтан панель-
дердің бетін сүртіп, салқындатып 
тұру қажеттігін, ал шаң-тозаңның 
кесірінен оның тиімділігі 25-30 
па йызға т%мендейтінін анықта-
дым. Аталған күн стансасының 
қасында су қоймасы орналасқан-
дықтан тұман пайда болып, була-
натынын да к%рдім. Содан әуелі 
күннің қозғалу барысын шешу 
мақсатында күнді бақылау жүйе-
сін, тазалау және салқындату мә-
се лесін назарға алып, автоматтан-
дырылған тазалағыш құрал жаса-

Саятхан САТЫЛҒАН,
Жамбыл облысы 

дым. Сондай-ақ к%п энергия %н ді-
ру үшін күн панельдерін судың 
үстіне қойса, олар судан күн 
сәулелерін шағылыстыру арқылы 
артық энергия %ндіретініне к%з 
жетті. Панельдер судың бетіне 
қойыл ғандықтан әрі күн әрқашан 
%зінің траекториясын ауыстырған-
дықтан, біз тиімді күн трекерін 
құрап шықтық. Бұған дейін әлем 
бойынша ешкім осы үш техно-
логияны біріктіріп, қондырғы 
әзірлемеген. Осыдан кейін біз 
%зіміздің кішігірім макетімізді 
жасап, тестілеуден %ткізіп, түрлі 
байқауда сынап к%рдік, – дейді 
Қанат Тәжіхан.

AIQYN-LIVE

Қоладан құйылған к%з-
тартар лық мүсін К%ркем%нер 
галереясының ауласын ажар-
лан дыра түсті. Осылайша, ұлы 
тұлғаның 120 жылдығына ар-
налған мерейтойлық шаралар 
легі суретшіні сомдаған ескерт-
кіштің шымылдығын түсіріп, 
алдына гүл шоқтарын қоюдан 
басталды. Айтулы күнге алыс-
жақыннан ат терлетіп келгендер 
арасында мемлекет және қоғам 
қайраткерлері Мырзатай Жол-
дасбеков, Қуаныш Сұлтанов, 
Қазақстанның Халық жазу-
шысы Бексұлтан Нұржекеев, 
к%рнекті қылқалам шеберінің 
қызы Гүлдария Қастеева, 
Қазақ стан Суретшілер одағы-
ның басқарма т%рағасы *мірбек 
Жұбаниязов, зиялы қауым %кіл-
дері, жалпы облыс жұртшылығы 
болды. К%пшілік алдына шығып 
алғашқы құттықтау с%зді алған 
Жетісу облысының әкімі Бейбіт 
Исабаев мерейтойлық шаралар-
дың мән-маңызына тоқталды:

– Жетісу – қашанда қасиетті 
%нердің киелі бесігі болған 
%ркенді де %негелі %лке. Осы 
%ңірдің т%л перзенттерінің бірі 
де бірегейі Aбілхан атамыз – 
қазақ халқының кәсіпқой к%р-
кемсурет %нерінің бастау 
бұлағында дара тұрған, тұңғыш 
суретшісі. Ол сурет %нерінде 
қара пайым %мір философия-
сына, ұлттық дүниетанымға 
арқа сүйеді, сол арқылы туған 
халқының тарихы мен %мір 
салтын бейнеледі. *мір қысқа 
болғанмен, %нер мәңгілік. 
Қанша ғасыр %тсе де, Aбілхан 
Қастеевтің есімі тарихта алтын 
әріптермен жазылып, суретші-
нің бай мұрасы елдің асыл қазы-
насы ретінде ұрпақтан-ұрпаққа 
жете беретіні с%зсіз, – деген 
%ңір басшысы ескерткіштегі 
суретші бейнесін жеткізу идея-
сының авторы к%рнекті ғалым 
Мырзатай Жолдасбековке, мү-
сін ші лер Ринат Абенов пен 
Ербол Зиябековке жетісу лық-
тардың ризашылығын білдірді.

Мұнан соң с%з алған к%рнек-
ті мемлекет және қоғам қайрат-
кері, Ұлттық ғылым академия-
сының академигі Мырзатай 
Жолдасбеков:

– Aбілхан Қастеевпен етене 
араласпасам да тірісінде к%зін 
к%рдім. Қой аузынан ш%п ал май-
тын момын кісінің тұла бо йында 
саф таланттың тұнып жатқаны 
таңқаларлық еді. Ол қазақтың 
рухын к%терген, ұлтын әлемге 
танытқан тұлға. Біз мұндай ұлы 
%нер иелерін қастерлеуіміз 
керек. Сонда ғана берекелі ел 
боламыз. Aбілхан аға ешқашан 
%лмейді, халықтың к%кейінде 
жарқырап қала бере ді, – деді. 

Сол сияқты мемлекет және 
қоғам қайраткері Қуаныш Сұл-
танов, Қазақстан Суретші лер 
одағының басқарма т%раға сы 
*мірбек Жұбаниязов, к%р некті 
суретшінің қызы Гүлдария Қас-
теева да к%пшілікке арнап лебіз-
дерін білдірді. Бұл ретте Aбілхан 
Қастеевтің немересі Сау ран 
Қастеев атасының жолын қуып, 
к%ркемсурет %не рін таңдағанын 
айта кеткен ж%н. 

– Біз кішкентайымыздан 
атамыздың барлық туындысын 
к%ріп-біліп %стік. Соның ішінде 
маған акварельмен салған тау-
лар дың суреті керемет ұнайтын. 
*се келе суретшілік %нерге бет 
бұрдым. Қазір кескіндеме, 
графика, иллюстрация бағыт-
тарында жұмыс істеймін. Aбіл-
хан атамыздың еңбегі баға-
ланып, халықтың құрметіне 
б% ле ніп жатқаны біз үшін мақ-
таныш, – дейді Сауран Қастеев. 

Ескерткіштің ашылуынан 
кейін қонақтар К%ркем%нер 
галереясының ішінде A.Қас-
теев тің 120 жылдығына арнал-
ған экспозициялық к%рмені 
тамашалап, суретшінің 9 кар-
тинасының тұпнұсқасын к%рді. 
Сонан кейін мерейтойлық 
жиын Ілияс Жансүгіров атын-
дағы Мәдениет сарайында «Тұ-
ғы ры биік тау тұлға» атты рес-
публикалық конференциямен 
жалғасты. Конференцияға 
жиналған қауымды облыс әкімі 
құттықтады. Басқосуда Қазақ-
станның Халық жазушысы Бек-
сұлтан Нұржекеұлы, Қазақстан 
Суретшілер одағының мүшелері 
және Қазақстанның еңбек 
сіңірген қайраткерлері Махам-
бет Сейсенхан, Жанұзақ Мүсә-
пір, %нертанушы Aйгерім Еспе-
нова, A.Қастеев музей-үйінің 
жетекшісі, қастеевтанушы, 
Қазақстанның еңбек сіңірген 
қайраткері Еркін Нұразхан,                        
A.Қастеев атындағы мемле-
кеттік %нер музейінің директоры 
Гүлайым Жұмабекова баяндама 
жасап, Халық суретшісінің 
еңбектеріндегі этнографиялық 
бағыттарға тоқталды, оның 
бүгінгі сурет %нерінің дамуына 
тигізген ықпалы туралы с%з 
қозғады. Сондай-ақ сахна 
т%рінде мерейтойға арнап шы-
ғарылған қылқалам шеберінің 
%мірі мен %нер жолына қатысты 
«Aбілхан Қастеев», «*мір мек-
тебі» кітаптарының тұсауы ке-
сілді. 

Мерейтойлық шаралар A.
Қас теевтің туған жері Панфилов 
ауданы Шежін ауылында 
суретшілердің республикалық 
пленэрімен жалғасады. Оған 
еліміздің 20-ға жуық кәсіби 
суретшісі қатысып, шара Жар-
кент қаласындағы К%ркем%нер 
галереясында қатысушылардың 
еңбектерінің к%рмесімен қоры-
тындыланады. 

ҰЛЫ СУРЕТШІ 
ҰЛЫҚТАЛДЫ
Есімін алты Алаш жатқа білетін, әлемдік дең-

гейде мойындалған дара тұлға, дарынды суретші 
Әбілхан Қастеевтің есімі ұлықталды. Жетісу об-
лысының орталығы Талдықорған қаласындағы 
Көркемөнер галереясының алдына Қазақстанның 
Халық суретшісінің ескерткіші орнатылды. 

Болат АБАҒАН, 
Жетісу облысы 
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ҚУАТТЫҢ 
ЖАСЫЛЖАСЫЛ

ЖАҢА АРНАСЫЖАҢА АРНАСЫ

грантты жеңіп алғанда күн па нель-
дерін қайда орналас тыра тынымыз-
ды ойластырдық. Aуелі туған жері 
Тараз қаласына қоямыз ба деген ой 
болды. Бірақ қажетті құрал-жаб-
дық тардың 80 пайызы Алматы 
қа ла сынан табылғандық тан, Ал-
маты облысы Түрген ауы лын дағы 
%зім басқарып отырған «Минаж» 
шаруа қожалығының аумағына 
орналастыруды ж%н к%рдік. 

Мемлекеттен б%лінген грант-
тың к%лемі 3 миллион болса, жо-
баның жалпы құны 4,5 миллионды 
құрады. Оған қажетті құрал-жаб-
дықтар, тасымалдау және жұмыс-
шы лардың еңбекақысы кірді. Aзір-
 ге бірінші сынағымыз сәтті %тіп 
отыр, – дейді Минаж Мұ хамед жан.

Қазір жас энергетик күн электр 
стансасының 4 түріне тәжірибе 
жасап жүр. Бұл бағытта стацио-
нарлық, бір және екі осьті жүйені 
іске қосқан. Aрі қарай құрылғының 
тиімді әрі тоқтаусыз тоқ к%зін %н-
діретініне к%з жеткізбек. Ол осы-
лайша жасыл энергия алудың жан-
жақты жолын жетілдіруді к%здеуде.

Қанаттың айтуынша, біз қол-
данып жүрген күн панельдерінің 

Жас ғалымның 5 жылдық өмі-
рін арнаған тың жобасы The 
Future Solаr Power Plant деп 
аталады. Ол күн панелінің 
ерекшелігі – арнайы қалқыма-
лы платформа ның көмегімен 
жердің емес, су дың бетіне 
орнатылады. 

қуаттылығы т%мен және қанша 
энергия %ндірсе, сонша энергия 
жұтады екен.

– Бүгінде жасыл энергия – ол 
ең таза әрі қауіпсіз энергия к%зіне 
жа тады. Біз әлі күнге дейін энер-
гияны к%мірден алып отырмыз.

Мен Қазақстандағы энергия 
тапшылығын жасыл энергияның 
к%мегімен шешкім келеді. Оны 
дамыту арқасында біз атмосфераға 
парниктік газдың таралуын тоқ-
татып, климаттың %згеруін тежей-
міз. Жаңартылған энергия қорша-
ған ортаны ластамайды және 
сарқылмайды. Ал қазба отындар 
ерте ме, кеш пе таусылады. Сон-

дықтан күн к%зінен барынша к%п 
энергия %ндіріп, оны қолдану жол-
дарын жақсартуға жан-жақты күш 
салуымыз қажет, – дейді жас ға-
лым.

Қанаттың жобасы түрлі байқау-
да топ жарып, %зінің тиімділігін 
мойындатып отыр. Мәселен, «Тұ-
рақ ты жол» ұлттық әлеуметтік 
эконауқаны республикалық сайы-
сында жоба 2 миллион грантты 
жеңіп алса, Экология министр-
лігінің тарапынан «Ең үздік эко-
логиялық жоба» аталымына ие 
бол ған. Бұдан б%лек, Ingenious 
project – 2022 халықаралық ғылы-
ми жоба лар байқауында І орынды 
иеленсе, Францияның Париж 
қала сында ұйымдастырыл ған The 
Big Progress халықаралық бай-
қауын да да топ жарған. Ал жас 
та ланттың талабын к%рген фран-

цуз  дар %з елдеріне шақырту да 
жі бер ген.

– Мен жобамды %з елімде жү-
зе ге асырғым келеді. Егер оған 
де меуші тапсам, біз жасыл энер-
гияны дамытып, толық баламалы 
энергия к%зіне к%шкен әлемдегі 
тұңғыш мемлекет атанар едік. 
Франция елінен шақырту түскен 
кезде бармаған себебім де сол. Мен 
еліміздегі электр қуаты тапшылығы 
мәселесін шешуге үлесімді қосқым 
келеді деп санап келеміз. Егер 
Жасыл энергия жо баларына мем-
лекет тарапынан шындап қолдау 
к%рсетілсе, тола йым табыстарға 
қол жеткізер едік, – дейді Қанат. 

Жоба авторының айтуынша, 
қалқымалы күн панельдерінің ар-
тық шылығы – құрылғыны орнату 
үшін арнайы жер дайындаудың 
қажеті жоқ. Сондай-ақ оның ор-
нын кез келген уақытта ауыстыра 
беруге болады. 

– Жуалы ауданындағы «Бурное 
Солар–1», «Бурное Солар–2» деп 
аталатын күн стансасының па-
нель дері %те к%п. Шамамен 300-
400 мыңдай. Оларды бүгінде ешкім 
тазаламайды. К%лемі %те үлкен 

болғандықтан оны тазалауға мүм-
кіндік те жоқ шығар. Ал панель-
дерге күтім жасалмаса, шаңның 
әсерінен күн сәулесін %ндіру ықти-
малдылығы т%мендейді. Осы мә-
селені шешу үшін жобама қо сым-
ша автономды тазалағыш құ рал 
жасадым. Ол автоматты түрде 
таң ғы 7.00-де және түскі 14.00-де 
па нельге су сеуіп салқындатып, 
шаңын сүртіп отырады. Бұл энер-
гия %німділігін 25-30 пайызға 
дейін сақтауға жол ашады. Сондай-
ақ оның қасына ақылды күн 
трекерін де орнаттым. Ол күніне 
2-3 рет қана қосылып, %зіне 
ыңғайлы, күн сәулесі түскен жаққа 
қарай бұрылып, бағыт алып оты-
рады. Бұл да электр %німділігін 50 
пайызға дейін арттырады. Нәтиже-
сінде, қазіргі қолданыстағы күн 
электр стансасы 60 мың үйді элек-
тр энергиясымен қамтамасыз ете 
алса, менің панелім 120 мың үйге 
электр қуатын таратуға қау қарлы 
болып тұр. Жуалыдағы күн па-
нелінің біреуін орнатуға шама мен 
121 мың теңге қажет болса, менің 
қалқымалы күн па неліме 250 мың 
теңгедей қаражат керек. Егер жо-
баға инвестор қаржы салса, небәрі 
екі жылда шығынын %теп, табысқа 
кенеле бастайды. Мұның барлығы 
жо бам да толығымен есеп тел-
ген, – дейді жас ғалым.

Тағы бір айта кетерлігі, Қанат-
тың суға орнатқан панельдері су 
қоймаларын эвтрофикациядан, 
яғни булану мен балдырлардың 
%сіп кетуінен қорғайтын жүйеге де 
ие. Бір с%збен айтқанда, қалқы-
малы күн қондырғылары элект 
энергиясын %ндіріп ғана қоймай, 
экологиялық қауіпсіздікті де қам-
тамасыз ете алады. 

Байқап тұрсаңыздар, талабы 
таудай жастың жобалары таңғал-
дырады. Енді тек, бұл жобаларға 
жан бітіру үшін инвестор қажет. 
Егер еліміздің қалталы азаматтары 
осындай тың жобаларға қаржылай 
қолдау білдірсе, Қанаттай жас да-
рындар Қазақстанның атын әлемге 
асқақтататына бек сенім діміз. 

Жас ғалымның тың жобасы 
The Future Solаr Power Plant деп 
аталады. Ол күн панелінің ерек-
шелігі – арнайы қалқымалы 
платформа ның к%мегімен жердің 
емес, су дың бетіне орнатылады. Су 
бетін дегі стансаның тиімділігі сол 
– трекер арқылы %зін-%зі тазалап 
тұратын бағдарламалық жүйесі 
бар. Қуаттылығы – 6,5 киловатт. 
Құрылғы қарапайым күн панель-
деріне қарағанда 95 пайызға к%п 
электр энергиясын %ндіре алады.  

*нертапқыштың бұл жобасы 
жуырда Алматы облысындағы 
Түр ген ауылында тәжірибеден %т-
кен. Бұған Қанаттың ағасы Ми наж 
Мұхамеджан қолғабыс еткен.

– Қанаттың ойлап тапқан жо-
басы таңғалдыруда. Жоба былтыр 
«Тәуелсіздік ұрпақтары – 2023» 
байқауында 3 миллион теңгелік 

Бүгінде әлем елдері 
қосымша энергия 
көздерін табу 
жолында жан салуда. 
Еліміз де бұл бағытта 
ауқымды жобаларды 
қолға алған. 
Жамбылдық жас 
дарын Қанат 
Тәжіхан қалқымалы 
күн электр станса-
сын жасап шықты.


